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DOTAZNÍK PRE DEZIGNOVANÉHO KOMISÁRA 

Maroš ŠEFČOVIČ 

Obchod a ekonomická bezpečnosť, medziinštitucionálne vzťahy 

a transparentnosť 

 

1. Všeobecná spôsobilosť, európska angažovanosť a osobná nezávislosť 

Ktoré aspekty svojich osobných kvalifikácií a skúseností považujete za zvlášť dôležité vo funkcii komisára a pri 

presadzovaní všeobecného európskeho záujmu, najmä v oblasti, za ktorú by ste mali niesť zodpovednosť? Ako 

prispejete k plneniu politických usmernení Komisie? Ako budete uplatňovať hľadisko rodovej rovnosti 

a začleňovať rodové hľadisko do všetkých oblastí politiky svojho portfólia? Ako budete uplatňovať hľadisko 

mládeže? 

Aké záruky nezávislosti môžete poskytnúť Európskemu parlamentu a ako by ste zabezpečili, aby žiadna Vaša 

činnosť v minulosti, súčasnosti ani budúcnosti nemohla spochybniť plnenie Vašich úloh v rámci Komisie? 

Som presvedčený, že mám tie správne kvalifikácie a odborné skúsenosti na to, aby som prispel k všeobecnému 

európskemu záujmu. 

Svoje úsilie venujem záležitostiam EÚ už viac než dve desaťročia. Za ten čas som nadobudol podrobné znalosti 

o inštitúciách EÚ a preukázal neochvejné odhodlanie dosahovať ciele nášho spoločného európskeho projektu. 

Najprv som pôsobil ako stály predstaviteľ Slovenskej republiky pri EÚ (2004 – 2009). Neskôr som sa stal 

komisárom pre vzdelávanie, odbornú prípravu, kultúru a mládež (2009 – 2010) a potom som bol poverený 

funkciou podpredsedu Komisie pre medziinštitucionálne vzťahy a administratívne záležitosti (2009 – 2014), 

energetickú úniu (2014 – 2019), medziinštitucionálne vzťahy a strategický výhľad (2019 – 2023) a aktuálne 

zastávam post výkonného podpredsedu Komisie pre Európsku zelenú dohodu, medziinštitucionálne vzťahy 

a strategický výhľad. 

Počas týchto mandátov som sa nepretržite usiloval presadzovať európske záujmy a zároveň budovať a podporovať 

silné vzťahy medzi inštitúciami EÚ, najmä s Európskym parlamentom. 

Som mimoriadne hrdý na naše iniciatívy, ktoré významnou mierou prispeli k posilneniu postavenia Európy na 

domácej i celosvetovej scéne, napríklad k vytvoreniu silnej priemyselnej základne pre nové a vznikajúce čisté 

technológie v EÚ. Som hrdý na to, že podporujeme spoločný nákup strategických komodít, ako sú plyn, vodík 

a kritické suroviny, a že prehlbujeme partnerstvá EÚ so susednými krajinami, napríklad zavŕšením rokovaní so 

Spojeným kráľovstvom po brexite, ktorých výsledkom bol Windsorský rámec medzi EÚ a Spojeným kráľovstvom 

z roku 2023. 

Aktívne som prispieval aj k rozprave kolégia a k prijímaniu jeho rozhodnutí, pričom prvoradou motiváciou mojej 

práce boli vždy aspekty udržateľnosti a sociálne aspekty. 

Ako sa uvádza v mojom poverovacom liste, Európa potrebuje novú zahraničnú hospodársku politiku, ktorá bude 

motorom našej prosperity a na globálnej úrovni zabezpečí rovnaké podmienky. Ak budem potvrdený vo funkcii 

komisára, budem sa preto snažiť zabezpečiť, aby európske podniky a spotrebitelia mohli profitovať z voľného 

a spravodlivého obchodu, a to rozvíjaním udržateľných partnerstiev na celom svete, modernizáciou nášho colného 

systému, asertívnejším postojom voči nekalej hospodárskej súťaži a tým, že sa ústredným prvkom nášho úsilia 

stane ekonomická bezpečnosť. 
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Jednou z kľúčových zásad, ktorými som sa riadil počas svojej služby v úlohe člena kolégia komisárov, bol blízky 

vzťah a konštruktívna spolupráca s Európskym parlamentom a touto zásadou sa hodlám riadiť aj naďalej. 

V priebehu svojho predchádzajúceho mandátu som ako podpredseda pre medziinštitucionálne vzťahy 

a administratívne záležitosti (2009 – 2014) v mene Komisie rokoval o rámcovej dohode s Európskym 

parlamentom. 

V rámci súčasného mandátu úzko spolupracujem s členmi kolégia pri príprave ročného pracovného programu 

Komisie, ako aj na spoločnom vyhlásení o legislatívnych prioritách v súlade s Medziinštitucionálnou dohodou 

o lepšej tvorbe práva. Popri tom monitorujem opatrenia, ktoré nadväzujú na uznesenia Parlamentu, 

a zabezpečujem, aby si Komisia plnila záväzok podľa článku 225 ZFEÚ. 

Ak budem potvrdený vo funkcii komisára na ďalšie funkčné obdobie, budem sa snažiť využiť tieto svoje skúsenosti 

na ďalšie upevňovanie spolupráce medzi Európskou komisiou a Európskym parlamentom, a tým aj pomôcť 

posilniť demokratickú legitimitu v Európe. 

Európsky parlament je ústredným prvkom vízie zvolenej predsedníčky Ursuly von der Leyenovej o plnení cieľov 

v prospech občanov EÚ – uvádza sa to v jej politických usmerneniach a odzrkadľuje sa to aj v mojom 

poverovacom liste. Súčasťou napĺňania tejto vízie je práca na urýchlenej revízii našej rámcovej dohody, ako aj 

dosiahnutie pokroku v oblasti spolupráce na článku 225. V rámci tejto spolupráce sa komisári majú zúčastňovať 

na štruktúrovaných dialógoch s parlamentnými výbormi o príslušných uzneseniach, čím sa posilňuje úloha 

Parlamentu pri iniciovaní a formovaní právnych predpisov. 

Ak budem potvrdený vo funkcii komisára, ešte viac posilním uplatňovanie hľadiska rodovej rovnosti. Budem sa 

podieľať na úsilí o dosiahnutie rodovej rovnosti v našej každodennej práci a podporovať ho, pričom túto zásadu 

chcem uplatňovať aj na svoj tím, a budem naďalej presadzovať politiku zohľadňovania rodovej rovnosti, ktorú 

som viedol v rámci svojho predchádzajúceho mandátu vo funkcii podpredsedu pre medziinštitucionálne vzťahy 

a administratívne záležitosti (2009 – 2014). 

Aj naďalej sa hodlám rovnako intenzívne angažovať v oblasti začleňovania mládeže a chcem pri tom vychádzať 

zo svojich predchádzajúcich výsledkov. Pracovné programy Komisie, ktoré patria do mojej pôsobnosti, napríklad 

reagovali na odporúčania Konferencie o budúcnosti Európy, ktorá bola jedinečnou platformou so silným 

zameraním na mládež. Ak budem potvrdený vo funkcii komisára, tento záväzok si zachovám, a to aj tak, že budem 

organizovať každoročný politický dialóg s mládežou, pričom prvý z nich sa uskutoční do sto dní od dátumu, keď 

sa ďalšia Komisia ujme mandátu. 

A v neposlednom rade, ak budem potvrdený vo funkcii komisára, zaväzujem sa nepretržite dodržiavať povinnosti 

vyplývajúce zo zmluvy týkajúce sa nezávislosti, transparentnosti, nestrannosti a dostupnosti. 

V priebehu svojich predošlých mandátov – vrátane toho súčasného – som si ako člen kolégia plnil voči tejto 

inštitúcii všetky povinnosti, a to aj predkladaním a aktualizovaním všetkých požadovaných vyhlásení o záujmoch. 

Zároveň som v plnej miere dodržiaval aj literu a ducha zmlúv EÚ a povinnosť konať v európskom záujme. 

Ak budem potvrdený vo funkcii komisára, budem sa aj naďalej v plnej miere riadiť znením a duchom zmluvy. 

Budem si najmä plniť povinnosť konať v európskom záujme bez toho, aby som prijímal pokyny od akejkoľvek 

vlády alebo iného orgánu. Takisto budem dodržiavať Kódex správania členov Európskej komisie a jeho 

ustanovenia o konflikte záujmov. Moje vyhlásenie o záujmoch je kompletné a verejne prístupné, a ak by došlo 

k akýmkoľvek zmenám, budem ho bezodkladne aktualizovať. 

2. Riadenie portfólia a spolupráca s Európskym parlamentom 

Môžete sa zaviazať, že budete Parlament riadne informovať o svojej činnosti, ako aj o činnosti svojich útvarov? 

V čom podľa Vás spočíva Vaša zodpovednosť voči Parlamentu? 

Aké konkrétne záväzky ste pripravený prijať, pokiaľ ide o Vašu spoluprácu s Parlamentom a prítomnosť 

v Parlamente, či už vo výboroch, alebo v pléne, transparentnosť, spoluprácu a účinné opatrenia v nadväznosti na 

pozície Parlamentu a jeho žiadosti o legislatívne iniciatívy? Ste v súvislosti s plánovanými iniciatívami alebo 

prebiehajúcimi postupmi pripravený včas poskytovať Parlamentu informácie a dokumenty rovnako ako Rade? 
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Spolupráca s Európskym parlamentom je pre mňa mimoriadne dôležitá, čo som dokazoval počas svojej služby 

v Európskej komisii. 

Za mimoriadne významnú považujem zásadu kolegiality, a ak budem potvrdený vo funkcii komisára, v tomto 

duchu budem v plnej miere spolupracovať s ostatnými členmi kolégia. 

Zvlášť by som sa chcel usilovať o to, aby sme v strategickom partnerstve s Európskym parlamentom tvorili 

spoľahlivé politiky na základe rozsiahleho konsenzu proeurópskych síl. Verím, že našou najsilnejšou devízou je 

jednota. 

Na to, aby inštitucionálny systém EÚ fungoval a aby bola zachovaná legitimita rozhodovacieho systému EÚ, je 

potrebná skutočná a účinná medziinštitucionálna spolupráca. Takáto spolupráca sa opiera o určité smerodajné 

zásady, ktoré vo svojich politických usmerneniach a poverovacích listoch spomenula zvolená predsedníčka Ursula 

von der Leyenová – ide napríklad o otvorenosť, vzájomnú dôveru a pravidelnú výmenu informácií – a tieto zásady 

som pevne odhodlaný dodržiavať. 

Ak budem potvrdený vo funkcii komisára, budem naďalej intenzívne pracovať na posilňovaní spolupráce medzi 

Komisiou a Európskym parlamentom, najmä prostredníctvom revízie rámcovej dohody o vzťahoch medzi 

Parlamentom a Komisiou, s cieľom prispieť k posilneniu spoločnej politickej zodpovednosti a vzájomnému 

dialógu, ako aj s cieľom zintenzívniť tok informácií a zvýšiť transparentnosť. 

Zaväzujem sa podporovať zvolenú predsedníčku Ursulu von der Leyenovú pri dosahovaní jej cieľa, ktorým je 

posilniť vzájomný dialóg s Európskym parlamentom. Preto budem trvať na tom, aby sa zabezpečilo, že komisári 

sa budú systematicky zúčastňovať na zasadnutiach svojich príslušných výborov a na plenárnych zasadnutiach. 

Som presvedčený o tom, že s Európskym parlamentom musíme úzko spolupracovať v každej fáze procesu tvorby 

politiky. Ak budem potvrdený vo funkcii komisára, v tejto súvislosti sa postarám o to, aby boli parlamentné výbory 

zapojené do každej významnejšej problematiky, ktorá patrí do mojej kompetencie. 

Posilnenie úlohy Európskeho parlamentu pri iniciovaní a formovaní právnych predpisov: 

V súlade s trvalým záväzkom zvolenej predsedníčky Komisie posilniť úlohu Parlamentu pri iniciovaní 

a formovaní právnych predpisov budem – ak dôjde k môjmu potvrdeniu vo funkcii komisára – dodržiavať našu 

povinnosť reagovať na uznesenia Parlamentu podľa článku 225 ZFEÚ formou legislatívnych návrhov v plnom 

súlade so zásadami proporcionality, subsidiarity a lepšej tvorby práva. Pomôžem zabezpečiť, aby sa komisári 

zúčastňovali na štruktúrovaných dialógoch s parlamentnými výbormi o týchto uzneseniach. Pri plnení tohto 

záväzku sme v rámci súčasného mandátu Komisie dosiahli značný pokrok, čím sme vybudovali solídny základ, 

na ktorom môžeme stavať. 

Obchodná a colná politika: 

Ak budem potvrdený vo funkcii komisára, mám v úmysle dodržiavať všetky záväzky týkajúce sa obchodnej 

a colnej politiky stanovené v zmluve. Zároveň hodlám pravidelne spolupracovať s príslušnými výbormi 

Parlamentu, a to aj prostredníctvom špecializovaných brífingov pre jeho poslancov. 

Pokiaľ ide o ekonomickú bezpečnosť, zabezpečím transparentnosť a pravidelnú spoluprácu s Parlamentom 

v súvislosti s príslušným vývojom v oblasti troch pilierov Európskej stratégie hospodárskej bezpečnosti. Budem 

ďalej podporovať to, aby pri rozhodovaní v prípadoch, keď sú Parlament a Rada spoluzákonodarcami v oblasti 

právnych predpisov týkajúcich sa ekonomickej bezpečnosti, práca oboch inštitúcií prebiehala na rovnocennom 

základe. 

Teším sa aj na spoluprácu so všetkými príslušnými výbormi na vonkajšom presahu vnútorných právnych predpisov 

EÚ v rôznych oblastiach politiky; to všetko s cieľom riadiť akékoľvek možné vplyvy, ktoré by mohli obmedzovať 

obchod. 

Komisia bude naďalej poskytovať Parlamentu v oblasti obchodnej politiky rovnaké dokumenty, aké poskytuje 

Rade, pričom bude dodržiavať osobitné pravidlá zaobchádzania s citlivými informáciami s cieľom zabezpečiť ich 

ochranu a zabrániť neoprávnenému zverejneniu. 
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Transparentnosť: 

Vzhľadom na súčasné hospodárske, environmentálne a geopolitické výzvy považujem za potrebné dosiahnuť 

v oblasti obchodnej politiky EÚ čo najširší konsenzus. 

Ak budem potvrdený vo funkcii komisára, zabezpečím, aby transparentnosť a hodnotenie zostali aj naďalej 

základným kameňom obchodnej politiky EÚ, aby sa zachovala legitímnosť a dôvera verejnosti. 

V politických usmerneniach zvolenej predsedníčky Ursuly von der Leyenovej sa zdôrazňuje väčšia 

transparentnosť ako jeden z hlavných cieľov revidovanej rámcovej dohody medzi našimi inštitúciami. Budem 

úzko spolupracovať s Európskym parlamentom a Radou, aby sme do celého legislatívneho procesu vniesli viac 

transparentnosti. V tejto súvislosti má preto zásadný význam preskúmanie Medziinštitucionálnej dohody 

Parlamentu, Rady a Komisie o registri transparentnosti, ktoré sa má zavŕšiť do júla 2025. Domnievam sa, že práve 

toto preskúmanie môže prispieť k zvýšeniu dôvery v inštitúcie EÚ. 

Poskytovanie informácií a dokumentov: 

Som si plne vedomý toho, že poskytovanie informácií a dokumentov je základným aspektom prehlbovania 

partnerstva medzi Európskym parlamentom a Komisiou. Preto sa zasadzujem za úplnú implementáciu príslušných 

ustanovení rámcovej dohody medzi obomi inštitúciami, ako aj Medziinštitucionálnej dohody o lepšej tvorbe práva 

z roku 2016. 

Otázky Výboru pre medzinárodný obchod 

3. Stratégia Únie v oblasti obchodu, investícií a konkurencieschopnosti na najbližších päť rokov 

 

Silný program v oblasti obchodu a investícií je nevyhnutný na stimulovanie hospodárskeho rastu a udržateľného 

rozvoja, vytváranie pracovných miest a zvyšovanie atraktívnosti a konkurencieschopnosti nášho jednotného trhu. 

Rozveďte svoju obchodnú a investičnú stratégiu: 

➢ Ako hodláte vytvoriť na viacstrannej a mnohostrannej úrovni koalíciu za modernizáciu WTO s cieľom 

zvládnuť výzvy týkajúce sa jej úlohy pri tvorbe pravidiel a zabezpečiť plne funkčný systém urovnávania sporov? 

Ako by Únia mala podľa Vás viesť prípravy na úspešnú 14. ministerskú konferenciu? Budete iniciovať 

a presadzovať rokovania o mnohostranných a v prípade potreby viacstranných dohodách týkajúcich sa medzier 

v súbore pravidiel WTO vrátane štátnych zásahov na podporu priemyselných odvetví, zriadenia mnohostranného 

investičného súdu a vykonávania už dosiahnutých dohôd? 

➢ Čo sa týka bilaterálnej úrovne, ktoré dvojstranné obchodné rokovania budú Vašou prioritou a v akom 

časovom rámci? Ako zabezpečíte rovnaké podmienky s krajinami mimo EÚ a ako budete riešiť nekalé obchodné 

praktiky Číny? Ako budete riešiť prekážky obchodu s USA a chrániť a posilňovať Radu pre obchod a technológie 

s cieľom podporiť transatlantické vedúce postavenie v obchode a kľúčových technológiách? 

➢ Ako zabezpečíte, aby spoločná obchodná politika skutočne zostala oblasťou výlučnej právomoci Únie? 

Budete rozhodne bojovať proti každej forme obchádzania alebo jednostranných praktík zo strany členských štátov 

a ako to urobíte? Ako zabezpečíte, aby sa o ratifikácii obchodných a investičných dohôd obsahujúcich len 

ustanovenia, ktoré patria do výlučnej právomoci EÚ, rozhodovalo výlučne na úrovni EÚ? Zaviažete sa, že 

zabezpečíte, aby sa pred udelením súhlasu Parlamentu s týmito dohodami nepožadovalo predbežné vykonávanie 

obchodných a investičných dohôd vrátane obchodných kapitol širších dohôd? Budete presadzovať odvetvové 

dohody ako možnosť v prípade, že komplexné dohody nebudú uskutočniteľné? Ako budete podporovať digitálny 

obchod v prospech spoločností a spotrebiteľov? 

➢ Ako zabezpečíte, aby sa spoločnou obchodnou politikou presadzovali základné hodnoty, medzinárodné 

dohovory a globálne klimatické, environmentálne a pracovné normy a aby chránila záujmy spotrebiteľov 

a pracovníkov, a to aj pokiaľ ide o digitálny obchod? Ako budete uplatňovať nový prístup k obchodu 

a udržateľnému rozvoju v existujúcich a budúcich dohodách, najmä pokiaľ ide o ciele udržateľného rozvoja, 

Parížsku dohodu, dohovory MOP a Globálny rámec pre biodiverzitu z Kchun-mingu a Montrealu? 

 

Obchod a investície sú pre EÚ nanajvýš dôležité. EÚ je najväčším obchodným blokom na svete, na ktorý pripadá 16 % 

svetového obchodu, a zároveň je najvýznamnejším zahraničným investorom na svete. Naše obchodné väzby umožňujú 

dosahovať úspory z rozsahu, napomáhajú produktivite a inováciám v EÚ a posilňujú našu odolnosť – a toto všetko je 

nevyhnutné v globálnom prostredí, ktoré sa vyznačuje geopolitickou a geoekonomickou hospodárskou súťažou. Vývoz 

podporuje v EÚ viac ako 30 miliónov pracovných miest, pričom takmer 10 miliónov pracovných miest je výsledkom 

zahraničných investícií na jednotnom trhu. Aby sa dosiahli ciele nového mandátu v oblasti konkurencieschopnosti, 

bezpečnosti a udržateľnosti, EÚ musí ešte viac posilniť svoju obchodnú a investičnú politiku. 
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Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára pre obchod a ekonomickú bezpečnosť, budem tieto ciele napĺňať 

prostredníctvom opatrení vo viacerých oblastiach. Prvou oblasťou je otváranie trhov a odstraňovanie prekážok 

brániacich obchodu, čím sa vytvorí priestor, ktorý naše podniky potrebujú na to, aby sa prispôsobili a prosperovali, 

a zároveň ich budeme chrániť pred nekalými obchodnými praktikami iných subjektov tak, že zaistíme rovnaké 

podmienky na globálnej úrovni. Druhou oblasťou je posilnenie odolnosti jednotného trhu zabezpečením zdrojov 

dodávok kritických surovín a iných kľúčových vstupov pre konkurencieschopnosť EÚ, znižovaním rizika 

a diverzifikáciou týchto zdrojov. Treťou je spolupráca s našimi partnermi na tom, aby sme tak my, ako aj oni 

dosiahli prechod na ekologickejšie a udržateľnejšie hospodárstvo. Štvrtou je snaha o dosiahnutie stability 

obchodného systému založeného na pravidlách a jej udržanie. 

Budem pokračovať vo vedúcom úsilí o reformu a posilnenie Svetovej obchodnej organizácie (WTO). 

Medzníkom v tomto procese bude 14. ministerská konferencia WTO. EÚ by mala naďalej viesť prípravy zamerané 

na dosiahnutie hmatateľných výsledkov, a to predovšetkým v rokovaniach o rybolovných dotáciách, ale aj 

o otázkach rozvoja, poľnohospodárstva a potravinovej bezpečnosti, a zároveň sa naďalej usilovať o pokročenie vo 

veci moratória na clo z elektronického obchodu. Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, jednou z mojich 

hlavných priorít bude spolupracovať s ostatnými členmi WTO vrátane Spojených štátov na dosiahnutí konsenzu 

na obnovení účinného systému urovnávania sporov, ktorý si uchová prvky, ktoré sú nevyhnutné na zachovanie 

obchodu založeného na pravidlách, najmä úlohu nestranného preskúmania odvolania. Kým tento proces prebieha, 

budem ďalej podporovať a zlepšovať fungovanie viacstrannej dočasnej dohody o rozhodcovskom konaní 

o odvolaní. Aby WTO znovu získala ústredné postavenie v medzinárodnom obchode, musí aktualizovať svoj 

súbor pravidiel a prispôsobiť sa súčasnej realite. Budem preto spolupracovať so širokým okruhom členov WTO 

na riešení hlavných problémov vrátane negatívnych externalít plynúcich zo štátnych zásahov do hospodárstva, 

prepojenia medzi obchodom a klímou a životným prostredím, začlenenia viacstranných dohôd – aj dohôd 

o uľahčení investícií do rozvoja a elektronického obchodu – do rámca WTO, ako aj zlepšenia rozhodovacích 

procesov. 

Zároveň budem pokračovať v práci na tom, aby sa do roku 2027 dokončili rokovania o zriadení mnohostranného 

investičného súdu, ktoré sa konajú v rámci Komisie Organizácie Spojených národov pre medzinárodné obchodné 

právo (UNCITRAL). 

Pri plnení strategických cieľov EÚ bude nutný aj ambiciózny program v oblasti dvojstranného obchodu 

a investícií, ktorý posilní našu konkurencieschopnosť a odolnosť a zároveň poskytne platformu pre užšiu 

spoluprácu na udržateľnom rozvoji. 

Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, zaujmem k spolupráci s partnermi proaktívny a pružný postoj 

a postarám sa o to, aby sa v plnej miere zohľadňovali záujmy EÚ. Na jednej strane mám v úmysle pokročiť 

v našom prebiehajúcom programe so zameraním na indicko-tichomorský región, Latinskú Ameriku a Afriku. EÚ 

už rokuje o dohodách s Indiou, Indonéziou, Thajskom, Filipínami a ďalšími obchodnými partnermi, a uzatvára 

nedoriešené otázky v rokovaniach s Mercosurom a Mexikom. Budem sa snažiť včas zavŕšiť tieto rokovania za 

predpokladu, že sa zohľadnia naše záujmy a dodržia naše hodnoty. Na druhej strane preskúmam nové spôsoby 

rozvíjania a prehĺbenia väzieb s partnermi, do ktorých sa premietnu osobitné oblasti spoločného záujmu vrátane 

odvetvových záujmov. Takéto alternatívne podoby angažovania sa, ku ktorým patria dohody o uľahčení 

udržateľných investícií, dohody o digitálnom obchode, dohody o vzájomnom uznávaní a nové partnerstvá pre čistý 

obchod a investície, by mali EÚ umožniť rýchlejšie napredovať vo vybraných otázkach, a zabezpečiť pritom tak 

konkrétne výhody pre EÚ, ako aj atraktívnu ponuku pre našich partnerov. 

Našu obchodnú politiku budú naďalej ovplyvňovať bilaterálne vzťahy EÚ s USA a Čínou, ktorých dynamika je 

charakteristická ich strategickou hospodárskou súťažou. 

USA zostávajú naším prvoradým obchodným partnerom. Naše dvojstranné vzťahy hodlám ďalej rozvíjať na 

základe dialógu a asertívnym zasadzovaním sa za naše záujmy. Jedna z možných ciest povedie cez premenu Rady 

EÚ – USA pre obchod a technológie (TTC), následkom ktorej by sa jej štruktúra prispôsobila meniacim sa 

potrebám a prioritám. Popritom mám v úmysle pracovať na zmierlivých riešeniach dvojstranných otázok, ku 

ktorým patrí nájdenie trvalého riešenia v spore týkajúcom sa veľkých civilných lietadiel a ciel USA na oceľ 

a hliník, a zaoberanie sa opatreniami, ktoré nepriaznivo ovplyvňujú naše obchodné vzťahy, ako je zákon o znížení 

inflácie a požiadavky na nákup amerického tovaru „Buy America(n)“. 

 

Pokiaľ ide o Čínu, budem sa usilovať o vyváženejší a recipročnejší obchodný vzťah, a zaoberať sa pritom aj 

značnými obavami týkajúcimi sa rovnakých podmienok v súvislosti s negatívnymi externalitami čínskeho štátom 

riadeného hospodárskeho modelu a priemyselnej politiky, ako aj s nadmernými kapacitami, ktoré narúšajú 



 – 6 –  

globálne trhy a dodávateľské reťazce. Riešenie týchto výziev si bude vyžadovať sústavný dialóg a v náležitých 

prípadoch aj strategické využívanie nášho aktualizovaného súboru autonómnych nástrojov. 

Ak budeme stáť pred spornými politikami a opatreniami, podniknem v týchto dvojstranných vzťahoch všetky 

potrebné kroky na ochranu záujmov EÚ. 

Hoci geopolitické a geoekonomické obavy naberajú na sile, som presvedčený o tom, že je dôležité podporovať 

udržateľný rozvoj prostredníctvom obchodnej politiky, ktorou sa posilní dodržiavanie globálnych klimatických, 

environmentálnych a pracovných noriem. Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, budem pracovať na 

zaistení toho, aby politika EÚ v otázkach udržateľnosti naďalej vychádzala z medzinárodne dohodnutých 

prístupov. Budem sa naďalej ešte dôraznejšie usilovať o plnenie cieľov v oblasti udržateľného rozvoja, a to aj 

pokiaľ ide o ciele udržateľného rozvoja, Parížsku dohodu, dohovory MOP a Globálny rámec pre biodiverzitu 

z Kchun-mingu a Montrealu. Zhostím sa toho v rámci WTO, ako aj na bilaterálnej úrovni, napríklad 

prostredníctvom kapitol o obchode a udržateľnom rozvoji v našich obchodných dohodách. Naše dvojstranné 

dohody poskytujú veľmi potrebnú platformu na prehĺbenie dialógu, porozumenia a spolupráce a zároveň 

predpokladajú možnosť účinnejších postupov urovnávania sporov. 

Stredobodom obchodnej politiky EÚ musí byť aj naďalej ochrana záujmov spotrebiteľov a pracovníkov, pričom 

to isté platí to aj pre digitálny obchod. Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, budem ďalej rokovať 

s obchodnými partnermi o záväzných pravidlách digitálneho obchodu a tokov údajov, do ktorých by sa na 

celosvetovej úrovni premietol model EÚ zameraný na človeka a založený na hodnotách. 

Pre naše hospodárske a geopolitické postavenie bude aj naďalej rozhodujúca jednota EÚ. Na presadzovanie 

výlučnej právomoci Únie preto hodlám v plnej miere využívať dostupné nástroje, a to aj neformálny dialóg 

a v prípade potreby formálne postupy v prípade nesplnenia povinnosti. 

Výlučná právomoc a jednota EÚ sa zároveň musia prejavovať v našej schopnosti ratifikovať naše obchodné 

dohody, od ktorej závisí naša dôveryhodnosť. Zo zásady sa budem usilovať o dosiahnutie spoločnej dohody 

s Európskym parlamentom a Radou o tom, aby sa čo najväčší počet obchodných a investičných dohôd uzatváral 

ako dohody patriace do právomoci EÚ. Tým by sa zabezpečilo urýchlené nadobudnutie platnosti týchto dohôd, čo 

by pre občanov EÚ, únijné malé a stredné podniky a podnikanie vo všeobecnosti bolo hmatateľným prínosom. 

Podliehalo by to samozrejme nevyhnutným kontrolám zo strany členských štátov a Európskeho parlamentu na 

úrovni EÚ. Keď sa však niektoré dohody uzatvoria ako zmiešané, ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, 

budem si ctiť a dodržiavať záväzok požiadať Európsky parlament o súhlas pred ich predbežným vykonávaním. 

 

4. Ekonomická bezpečnosť 

 

Cieľom ekonomickej bezpečnosti je minimalizovať riziká a zároveň zachovať najvyššiu možnú úroveň 

hospodárskej otvorenosti a konkurencieschopnosti, pričom by sa nikdy nemala používať ako nástroj na 

neprimerané obmedzenie obchodu. V tejto súvislosti: 

➢ Ako zabezpečíte, aby ekonomická bezpečnosť, obchod aj investície boli súčasťou integrovaného prístupu? 

Aké kroky podniknete pri koncipovaní a vykonávaní agendy v oblasti ekonomickej bezpečnosti? Ako vidíte úlohu 

obchodu v rámci koncepcie „novej zahraničnej hospodárskej politiky“ a ako zabezpečíte, aby sa obchod využíval 

ako geostrategický nástroj? 

➢ Ako plánujete využiť súbor opatrení na ochranu obchodu prijatý počas 9. legislatívneho obdobia 

a v predchádzajúcich legislatívnych obdobiach ako súčasť novej doktríny v oblasti ekonomickej bezpečnosti? 

Vidíte nejaké medzery v existujúcom súbore nástrojov? Aké budú Vaše ďalšie kroky, pokiaľ ide o kontrolu vývozu 

a investície v zahraničí? 

➢ Ako posilníte partnerský pilier stratégie ekonomickej bezpečnosti? Z čoho budú pozostávať partnerstvá 

v oblasti čistého obchodu a investícií? Ako zabezpečíte konzistentnosť a synergie so stratégiou Global Gateway? 

Bude Parlament môcť udeliť súhlas po uzavretí takýchto dohôd? Ako podporíte prístup ku kritickým surovinám 

z krajín mimo EÚ vzájomne prospešným spôsobom a ako zabezpečíte väčšiu kontrolnú úlohu Parlamentu? 

➢ Ako budete podporovať ostatných komisárov a spolupracovať s nimi pri hospodárskej obnove Ukrajiny 

a iných partnerských krajín postihnutých ruskou útočnou vojnou, a to najmä prostredníctvom ambiciózneho 

preskúmania Dohody o pridružení medzi EÚ a Ukrajinou, makrofinančnej pomoci, dôrazného presadzovania 

sankčného režimu voči Rusku a predchádzania akejkoľvek forme obchádzania? 

 

V dnešnom turbulentnom geopolitickom a geoekonomickom prostredí je nutné, aby EÚ znásobila svoje úsilie 

a v plnej miere využívala vnútorné a vonkajšie politiky a nástroje, ktoré má k dispozícii. Vidno to v podpornej 
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úlohe, ktorú obchodná politika zohráva v nových politických usmerneniach, keďže prispieva k dosahovaniu 

mnohých cieľov EÚ. Vo vonkajšej sfére sa to premieta aj do novej zahraničnej hospodárskej politiky, ktorá 

prepojí ekonomickú bezpečnosť, obchod a partnerstvá v záujme účinnejšieho presadzovania záujmov EÚ. Ak 

sa potvrdí moje vymenovanie za komisára pre obchod a ekonomickú bezpečnosť, zabezpečím, aby politiky 

v oblasti obchodu, investícií a ekonomickej bezpečnosti tvorili neoddeliteľnú a súdržnú súčasť komplexnej reakcie 

EÚ na výzvy, ktoré pred nami stoja. 

Ekonomická bezpečnosť EÚ pramení z dynamického, otvoreného a odolného jednotného trhu. EÚ je ako najväčší 

obchodný blok na svete úzko previazaná so svetovým hospodárstvom a jeho rozsiahlymi hodnotovými reťazcami, 

čo nám umožňuje získavať vstupy, ktoré potrebujeme vo všetkých fázach výroby, a expandovať vďaka prístupu 

na zahraničné trhy. Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, mojím cieľom bude zachovať najvyššiu možnú 

úroveň hospodárskej otvorenosti a konkurencieschopnosti a zároveň zabezpečiť, aby sme náležite chápali 

zraniteľné miesta, ktorým sme vystavení, a riziká, ktorým čelíme, a aby sme zaviedli potrebné zmierňujúce 

opatrenia na ich obmedzenie. 

 

Môj prístup bude založený na posudzovaní rizík a na pokračujúcom zavádzaní opatrení v rámci pilierov 

„podpora“, „ochrana“ a „nadväzovanie partnerstiev“ stratégie hospodárskej bezpečnosti. V tejto súvislosti 

budem úzko spolupracovať s ostatnými komisármi vrátane vysokej predstaviteľky a podpredsedníčky Komisie, 

výkonným podpredsedom pre prosperitu a priemyselnú stratégiu, ako aj s Európskym parlamentom, členskými 

štátmi a príslušnými zainteresovanými stranami s cieľom zlepšiť výmenu informácií, dosiahnuť spoločné chápanie 

výziev, ktorým čelíme, a spoločne pripravovať vhodné reakcie. Keď pokročíme v prebiehajúcich posúdeniach 

rizík, bude potrebné začleniť ich výsledky do zmierňujúcich opatrení, ktoré prijímame. 

Po prvé, čo najviac využijem obchodnú politiku na dosiahnutie našich cieľov v oblasti partnerstva, pričom 

zohľadním jej podpornú úlohu v novej zahraničnej hospodárskej politike, v rámci konkurencieschopnosti 

a prosperity EÚ a ako geostrategický nástroj. To znamená, že prehĺbime a posilníme našu súčasnú sieť dohôd 

a rozšírime našu ponuku o nové druhy angažovanosti. Nové partnerstvá pre čistý obchod a investície pomôžu 

zabezpečiť dodávky surovín, čistej energie a čistých technológií a zároveň podporia rozvoj našich partnerov vďaka 

vyšším investíciám a zabezpečením toho, aby výrobky v oblasti čistých technológií, čistá energia a suroviny mohli 

voľne prúdiť cez hranice medzi partnermi. Na to, aby sa naša ponuka stala čo najpríťažlivejšou a čo najviac 

konkurencieschopnou, potrebujeme prístup so zapojením celej Komisie, ktorý by spájal dovedna financovanie (aj 

v rámci stratégie Global Gateway), pravidlá (s cieľom zabezpečiť väčšiu stabilitu pre investorov a dodávateľské 

reťazce) a regulačnú spoluprácu (s cieľom podporiť našich partnerov pri prispôsobovaní sa našim regulačným 

požiadavkám). Pri obsahu aj formáte našich partnerstiev pre čistý obchod a investície sa bude takisto uplatňovať 

nový pružný prístup, pričom tieto partnerstvá budú súčasne odzrkadľovať záujmy a pozície tretích krajín. Som 

pripravený spolupracovať s Parlamentom počas celého tohto procesu. 

Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, budem venovať osobitnú pozornosť potenciálu našich obchodných 

dohôd a iných foriem spolupráce s partnermi z hľadiska diverzifikácie, znižovania rizika a zvyšovania 

odolnosti. To bude zahŕňať vypracovanie noriem ekonomickej bezpečnosti pre kľúčové dodávateľské reťazce 

so skupinou G7 a inými podobne zmýšľajúcimi partnermi, ktoré by okrem iného mohli podporiť rozvoj stabilných 

dodávok kritických surovín. Súčasťou toho bude aj prehĺbenie dialógov s partnermi v snahe lepšie pochopiť 

riziká, ktorým čelíme, a vymieňať si osvedčené postupy týkajúce sa možných zmierňujúcich opatrení. 

Vychádzajúc zo siete dohôd o digitálnom obchode preskúmam možnosti rozvoja silnejších a prospešnejších väzieb 

s našimi najbližšími a podobne zmýšľajúcimi partnermi s cieľom vytvoriť priestor pre spoľahlivý tok údajov 

založený na pravidlách a pomôcť našim spoločnostiam diverzifikovať ich prístup k údajom. 

 

Po druhé, zabezpečím, aby sa nástroje, ktoré máme k dispozícii na ochranu záujmov ekonomickej bezpečnosti EÚ, 

asertívne využívali cieleným a primeraným spôsobom. Hoci EÚ disponuje širokou škálou nástrojov, z ktorých 

niektoré sa len začínajú používať, úlohou pre nadchádzajúci mandát bude zabezpečiť ich súdržné a koordinované 

využívanie, aby sa čo najuspokojivejšie plnili ciele EÚ vo vzťahu k jej obchodným partnerom. To bude ústredným 

prvkom novej doktríny ekonomickej bezpečnosti, ktorá bude založená na spoločnej dohode s Európskym 

parlamentom a členskými štátmi a bude slúžiť na posilnenie odstrašujúceho účinku, a tým chrániť podniky EÚ, 

ktorých sa čoraz viac dotýkajú opatrenia prijaté tretími krajinami. 

 

Po tretie, hodlám pokračovať v momentálne vyvíjanom úsilí na posilnenie súboru nástrojov EÚ. Teším sa na 

spoluprácu s Európskym parlamentom a Radou, ktorej cieľom bude urýchlene dosiahnuť dohodu o aktualizácii 

nariadenia o preverovaní priamych zahraničných investícií. Zároveň povediem intenzívnejšie diskusie 

s Parlamentom a členskými štátmi v snahe posilniť náš prístup ku kontrolám vývozu položiek s dvojakým 

použitím. Popritom hodlám v roku 2025 vyhodnotiť účinnosť existujúceho regulačného rámca pre kontroly 
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vývozu v súlade so zásadami lepšej právnej regulácie a požadovanými procedurálnymi krokmi. Pokiaľ ide 

o odchádzajúce investície, budem sa v spolupráci s členskými štátmi a podnikmi usilovať dôkladnejšie a lepšie 

porozumieť rizikám, ktorým sme vystavení, a podujmem sa systematicky preskúmavať a posudzovať transakcie, 

ktoré prebiehajú v určitých vybraných odvetviach. Na základe toho zvážim v dialógu s Európskym parlamentom 

a členskými štátmi ďalšie politické reakcie. 

 

V neposlednom rade vzhľadom na útočnú vojnu Ruska proti Ukrajine som naďalej plne odhodlaný podporovať 

rozvoj našich dvojstranných vzťahov s Ukrajinou a pokračujúce účinné využívanie obchodných 

a hospodárskych sankcií voči Rusku, a to aj predchádzaním obchádzaniu sankcií, v spolupráci s ostatnými 

členmi kolégia a vyslancom EÚ pre sankcie. 

 

Budem tiež pokračovať v úsilí o podporu Ukrajiny, a to aj s využitím prehĺbenej a komplexnej zóny voľného 

obchodu a finančnej pomoci EÚ na presadenie postupnej integrácie Ukrajiny do vnútorného trhu pred pristúpením. 

V úzkej spolupráci s komisárom zodpovedným za poľnohospodárstvo taktiež nahradím naše dočasné autonómne 

obchodné opatrenia po tom, ako v júni 2025 uplynie ich platnosť, trvalou a recipročnou ďalšou liberalizáciou 

obchodu, ako sa predpokladá na základe prehĺbenej a komplexnej zóny voľného obchodu. Jej cieľom bude trvalo 

udržiavať rozumný prístup ukrajinských výrobkov na trh spojený s ich postupným uvedením do súladu 

s príslušnými normami EÚ a zlepšiť prístup európskych poľnohospodárskych výrobkov na ukrajinský trh, pričom 

sa súčasne zohľadnia citlivé aspekty poľnohospodárskeho odvetvia EÚ. 

 

V kontexte celkovej politiky EÚ v oblasti sankcií sa budem naďalej starať o účinnú podobu obchodných sankcií, 

ktoré zahŕňajú dovozné a vývozné obmedzenia vzťahujúce sa na položky s dvojakým použitím, subjekty v Rusku 

a v tretích krajinách, priemyselný tovar a poskytovanie služieb pre podniky. K vykonávaniu sankcií 

a predchádzaniu obchádzania mienim napomôcť na základe spolupráce s výrobným odvetvím EÚ, oslovovania 

tretích krajín a navrhovania ďalších regulačných opatrení. Súčasťou toho bude aj spolupráca s colnými orgánmi, 

ktoré zohrávajú kľúčovú úlohu pri odhaľovaní a kontrole obchodu s tovarom [nomenklatúrne zatriedeným 

v systéme riadenia colných sadzieb (TARIC)] a pri identifikácii potenciálnych rizík obchádzania. Zaistím, aby 

colné orgány pokračovali vo svojich analytických úlohách a úlohách v oblasti presadzovania práva a posilnili ich 

vykonávanie. 

 

 

5. Vykonávanie, presadzovanie a komunikácia 

 

Dobrá politika, ktorá sa slabo vykonáva, presadzuje a komunikuje, môže viesť k vnútornému aj vonkajšiemu 

odporu voči Únii a jej obchodnej politike. V záujme úspechu spoločnej obchodnej politiky: 

➢ Ako zabezpečíte, aby politiky v oblasti obchodu a ekonomickej bezpečnosti boli ťažiskom Vašej úlohy 

komisára, a to aj vzhľadom na Vaše dvojité portfólio? Ako odstránite bariéry, ktoré spôsobujú izolovanosť 

spoločnej obchodnej politiky a iných vnútorných a vonkajších politík Únie, ako aj izolovanosť medzi GR pre 

obchod a inými časťami Komisie a ESVČ? 

➢ Ako budete podporovať spoluprácu, zodpovednosť a uplatňovanie podnikov a krajín mimo EÚ, najmä 

pokiaľ ide o mechanizmus uhlíkovej kompenzácie na hraniciach, nariadenie EÚ o odlesňovaní, smernicu 

o náležitej starostlivosti podnikov v oblasti udržateľnosti, nariadenie o nútenej práci, revidovaný systém 

obchodovania s emisiami, ako aj nariadenie o obaloch a odpadoch z obalov? Ako pomôžete zabezpečiť, aby sa 

všetky tieto nové nástroje uplatňovali v plnej miere a dôsledne a aby sa pri navrhovaní, vykonávaní a revízii 

nástrojov dostatočne zohľadňovali obchodné aspekty našich vnútorných právnych predpisov? Aké opatrenia 

prijmete na zefektívnenie colného systému Únie, aby ste prispeli k účinnému vykonávaniu niektorých najnovších 

nástrojov Únie súvisiacich s obchodom? Ako budete naďalej zabezpečovať, aby všetky budúce opatrenia Únie boli 

zlučiteľné s pravidlami WTO? 

➢ Aké konkrétne opatrenia prijmete, aby sa zlepšila komunikácia o obchodnej politike EÚ a jej 

objasňovanie zainteresovaným stranám, širokej verejnosti, inštitúciám členských štátov a krajinám mimo EÚ, a to 

aj s podporou zastúpení Komisie a delegácií EÚ na celom svete? 

➢ Ako posilníte účasť malých a stredných podnikov (MSP) na globálnom trhu? Ako plánujete podporovať 

spoločnosti, najmä MSP, pri vykonávaní novoprijatých právnych predpisov s cieľom zmierniť regulačné zaťaženie, 

zefektívniť postupy a zabezpečiť, aby ťažili zo zvýšeného prístupu na trh v obchodných dohodách? Zabezpečíte, 

aby všetky hlavné iniciatívy súvisiace s obchodom sprevádzalo posúdenie vplyvu, ktoré sa bude vzťahovať aj na 

vonkajší vplyv potenciálnych opatrení Únie? 

➢ Ako plánujete spolupracovať so zástupcami podnikov, odborovými zväzmi a mimovládnymi 

organizáciami a zohľadňovať ich názory, a to aj prostredníctvom domácich poradných skupín, ktoré boli zriadené 

na poskytovanie poradenstva pri vykonávaní obchodných dohôd EÚ? 
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Som presvedčený, že jednotlivé prvky môjho portfólia sa navzájom umocňujú a pomôžu mi čo najefektívnejšie 

plniť všetky priority. 

Obchod je jadrom hospodárstva EÚ a umožňuje dosiahnutie našich cieľov v oblasti konkurencieschopnosti, 

bezpečnosti a udržateľnosti. Súčinnosť plynúca z prepojenia obchodnej politiky s ekonomickou bezpečnosťou, 

ako aj s colnými záležitosťami výrazne posilní schopnosť EÚ zvládať súčasné geopolitické a geoekonomické 

výzvy. Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, budem presadzovať záujmy EÚ na základe pravidelných 

výmen informácií s Európskym parlamentom, členskými štátmi a občianskou spoločnosťou. Budem úzko 

spolupracovať s ostatnými komisármi s cieľom preklenúť bariéry a posilniť účinné vykonávanie a presadzovanie 

a zefektívniť komunikáciu. 

Po prvé, budem úzko spolupracovať s ostatnými členmi kolégia komisárov, aby sme dosiahli koherentné 

a koordinované využívanie nástrojov a politík, ktoré máme k dispozícii na presadzovanie záujmu EÚ. Tento 

cieľ je stredobodom novej zahraničnej hospodárskej politiky, ktorá prepojí ekonomickú bezpečnosť, obchod 

a partnerstvá. Jedným z praktických výsledkov tohto prístupu budú nové partnerstvá pre čistý obchod a investície, 

ktoré by mali byť navrhnuté tak, aby prekonávali bariéry a predstavovali celostnú ponuku EÚ tretím krajinám. 

Po druhé, EÚ sa musí účinnejšie zaoberať kritikou, ktorú nám adresujú naši partneri, pokiaľ ide o vonkajšie 

vplyvy niektorých našich právnych predpisov. Pri vývoji našich nástrojov je potrebné od začiatku zvažovať 

vonkajšie vplyvy, pričom pri ich zavádzaní treba posúdiť aj vhodné podporné opatrenia. V tejto súvislosti budem 

úzko spolupracovať s vysokou predstaviteľkou a podpredsedníčkou Komisie a inými komisármi na zabezpečení 

lepšieho prepojenia medzi vnútornými a vonkajšími politikami EÚ (v duchu súdržnosti politík v záujme rozvoja, 

ako sa stanovuje v článku 208 ods. 1 ZFEÚ), v snahe ďalej zlepšovať náš vplyv a upokojiť obavy našich partnerov, 

ktorých zároveň podporíme v ich úsilí o dodržiavanie predpisov. Naďalej sa musíme usilovať zabezpečiť, aby 

opatrenia, ktoré prijímame, boli v súlade s našimi medzinárodnými záväzkami vrátane tých, ktoré vyplývajú 

z dohôd WTO. Ak k tomu pristúpime proaktívne, v konečnom dôsledku to bude predstavovať základ pre užšiu 

spoluprácu s našimi partnermi v otázkach obchodu, odolnosti a udržateľnosti. 

Po tretie, úspech našich politík v oblasti obchodu a ekonomickej bezpečnosti bude závisieť od ich účinného 

vykonávania a presadzovania. To bolo jadrom obchodnej stratégie EÚ z roku 2021 – otvorenej, asertívnej 

a udržateľnej obchodnej politiky. Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, zaväzujem sa vynakladať ešte 

intenzívnejšie úsilie v snahe zaistiť, aby mali podniky z EÚ úžitok z našich dohôd a boli chránené pred nekalými 

praktikami, ktoré sa snažia zneužiť našu otvorenosť. Budem ďalej budovať vzťahy s obchodnými partnermi EÚ 

a aktívne spolupracovať s mojimi náprotivkami s cieľom uľahčovať vykonávanie predpisov a čo najrýchlejšie 

prekonať nezhody. V posledných rokoch sme vytvorili aj nový súbor nástrojov obchodnej politiky, za pomoci 

ktorých riešime obavy spojené s nekalým obchodom, ekonomickou bezpečnosťou, reciprocitou a udržateľnosťou. 

Budem prednostne presadzovať ich dôsledné a súdržné využívanie spolu s urovnávaním sporov, čo zostane 

hlavnou súčasťou úsilia EÚ v oblasti vykonávania. 

To bude zahŕňať zefektívnenie colného systému Únie vrátane jeho digitálneho prostredia. Som plne odhodlaný 

dokončiť digitalizáciu súčasného Colného kódexu Únie a centrálny elektronický priečinok, najdôležitejšie je však 

dosiahnuť včasné zavŕšenie rokovaní o balíku colnej reformy. Zriadením Colného orgánu EÚ a Colného 

dátového centra EÚ sa colná únia posunie na ďalšiu úroveň. Posilní colné orgány a vybaví ich na zvládanie 

súčasných i budúcich výziev. Colné postupy sa zjednodušia a v novom partnerstve s obchodom ubudne 

administratívna záťaž. Pre colníctvo to bude znamenať dátovú revolúciu, ktorá pomôže dosiahnuť, aby Európa 

zostala atraktívnym obchodným a logistickým centrom, akým je dnes. Pristúpim aj k hodnoteniu pravidiel 

pôvodu EÚ, ako aj systému pozastavení uplatňovania autonómnych ciel a colných kvót. 

 

Zintenzívnenie úsilia zameraného na vykonávanie a presadzovanie bude obzvlášť dôležité pre naše malé a stredné 

podniky. Predstavujú 95 % všetkých vývozcov z EÚ, pripadá na ne približne tretina vývoznej hodnoty EÚ, ale 

menej ako 5 % únijných malých a stredných podnikov vyváža priamo mimo EÚ. Škodí im nedostatok 

transparentnosti a zaťažujúce administratívne postupy v tretích krajinách, keďže v porovnaní s väčšími firmami 

majú menej zdrojov na medzinárodné pôsobenie. Mám v úmysle naďalej pristupovať k ich potrebám ako 

k prioritným, a to aj prostredníctvom osobitných kapitol venovaných malým a stredným podnikom v obchodných 

dohodách, uľahčovaním prístupu k informáciám, ktoré malé a stredné podniky potrebujú na obchodovanie na 

medzinárodnej úrovni (hlavným nástrojom je v tejto súvislosti portál Access2Markets) a odstraňovaním prekážok 

brániacich obchodu, na ktoré tieto podniky narážajú v tretích krajinách, vrátane tých, ktoré sa k nám dostanú 

prostredníctvom jednotného kontaktného miesta. 
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Úspech našich politík sa bude napokon odvíjať od zapojenia občianskej spoločnosti a účinnej komunikácie, ktorá 

využíva sieť zastúpení Komisie v členských štátoch a delegácie EÚ po celom svete. Obchodná politika má 

preukázateľne dobré výsledky, pokiaľ ide o transparentnosť a dialóg s rôznymi zainteresovanými stranami. Ak 

budem potvrdený vo funkcii, budem venovať čas a úsilie prehlbovaniu kontaktov, a to najmä prostredníctvom 

každoročných stretnutí v rámci dialógu s občianskou spoločnosťou. A prvé z nich sa môže v novom funkčnom 

období konať čo najskôr. Budem tiež veľmi podporovať domáce poradné skupiny pre vykonávanie obchodných 

dohôd v spolupráci s Európskym hospodárskym a sociálnym výborom. 

Otázky Výboru pre ústavné veci 

6. Rámcová dohoda a zmeny zmluvy podľa článku 48 

Rámcová dohoda o vzťahoch medzi Európskym parlamentom a Európskou komisiou je v platnosti už viac ako 13 

rokov a je potrebné doplniť alebo upraviť určité ustanovenia vzhľadom na vývoj, ku ktorému došlo od poslednej 

revízie. 

Mohli by ste uviesť, aké konkrétne záväzky ste pripravený prijať v záujme úplného vykonávania zásady rovnakého 

zaobchádzania a úlohy Komisie ako čestného sprostredkovateľa v súlade s článkom 13 ods. 2 ZEÚ, najmä pokiaľ 

ide o trialógy, naliehavé postupy, rozpočet a prístup k informáciám a na stretnutia expertov? Ako plánujete 

posilniť politickú zodpovednosť a zodpovednosť Komisie voči Európskemu parlamentu, najmä individuálnu 

zodpovednosť každého komisára? 

Môžete sa zaviazať, že použitie článku 122 ZFEÚ a použitie naliehavého postupu Parlamentu sa obmedzí na to, 

čo je nevyhnutne potrebné, a bude riadne odôvodnené s vysvetlením dôvodov výberu právneho základu, hlavných 

cieľov a prvkov návrhu, ako aj možných rozpočtových dôsledkov, aby Parlament mohol vykonávať riadnu 

kontrolu? Aké kroky sa podniknú na zlepšenie prístupu Európskeho parlamentu k informáciám o stretnutiach 

expertov a rozpočtových rozhodnutiach? 

Môžete sa zaviazať, že zabezpečíte, aby Parlament a jeho príslušné výbory boli okamžite a v plnom rozsahu 

informované za rovnakých podmienok ako Rada o všetkých aspektoch medzinárodných dohôd, a to vo všetkých 

fázach od najskorších prípravných krokov až po ich vykonávanie, najmä prostredníctvom úplného a včasného 

prístupu k textom a dokumentom na rokovanie, a aby sa pozícia Parlamentu náležite zohľadnila pri vypracúvaní 

mandátov na rokovanie? Môžete sa okrem toho zaviazať, že vždy, keď bude Komisia rokovať o „nezáväznej“ 

dohode, čo zahŕňa memorandá o porozumení alebo „kluby“ s tretími krajinami, poskytne Parlamentu úplné 

a okamžité informácie a že názory Parlamentu na ne sa náležite zohľadnia? 

Okrem toho Európsky parlament vo svojich uzneseniach z 9. júna 2022 a 22. novembra 2023 hlasoval za 

uplatnenie článku 48, čím predložil návrhy na zmeny zmluvy. Aký je váš postoj k potrebe aktualizovať rámec 

Lisabonskej zmluvy? Vzhľadom na to, že predsedníčka Komisie vyjadrila podporu cieleným zmenám zmluvy, do 

akej miery ste ochotný poskytnúť svoju podporu a čo by ste prakticky urobili, aby ste umožnili zmenu zmluvy? 

Vzhľadom na to, že predsedníčka Komisie vyjadrila podporu cieleným zmenám zmluvy, do akej miery ste ochotný 

poskytnúť svoju podporu konkrétne aj hlasovaniu kvalifikovanou väčšinou v Rade, a to okrem iného aj v oblasti 

zahraničnej politiky? Ktoré ustanovenia zmluvy je podľa Vás absolútne nevyhnutné zmeniť v súčasnom zložení EÚ 

a ktoré ustanovenia by sa mali zmeniť vzhľadom na rozšírenie? Ako by ste zabezpečili, aby pristúpenie k EÚ bolo 

horizontálnou otázkou, ktorá zohľadňuje možný proces reformy EÚ, a nie otázkou, ktorá sa často vníma z hľadiska 

zahraničnej politiky? 

Keďže som dlhodobo zodpovedal za medziinštitucionálne vzťahy, som veľmi dobre oboznámený s Rámcovou 

dohodou o vzťahoch medzi Európskym parlamentom a Európskou komisiou z roku 2010, o ktorej som rokoval 

v mene Komisie. 

Som odhodlaný viesť prácu na revízii rámcovej dohody na základe našich kolektívnych skúseností za posledných 

14 rokov a v súlade s mojím poverovacím listom. Obnovený rámec našich vzťahov by sa mal zamerať na 

posilnenie našej spoločnej zodpovednosti a dialógu, zintenzívnenie toku informácií a zlepšenie transparentnosti. 

V procese rokovaní budem otvorený diskusiám o požiadavkách Parlamentu a od Parlamentu čakám to isté, pokiaľ 

ide o oprávnené očakávania Komisie. Budeme pritom vychádzať zo spoločného posúdenia, ktoré Komisia 

a Parlament vykonali začiatkom tohto roka. 

Počas procesu revízie by sme mali mať na pamäti výsady Rady, keďže o niektorých otázkach možno rokovať len 

v trojstrannom formáte. Náš medziinštitucionálny systém môže fungovať len vtedy, ak zachováme rovnováhu 

a príslušné výsady stanovené v zmluvách. 
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Ak budem potvrdený vo funkcii, postarám sa o to, aby Komisia pri medziinštitucionálnych rokovaniach naďalej 

konala v plnom súlade s povinnosťou lojálnej spolupráce a vždy, keď to bude potrebné, zabezpečila, aby sa 

s Parlamentom a Radou zaobchádzalo rovnako. 

Počas trialógov bude Komisia naďalej uľahčovať dohodu medzi spoluzákonodarcami a vo svojom konaní bude 

naďalej plne rešpektovať výsady Parlamentu a Rady. 

Zabezpečím, aby sa Parlament mohol zúčastňovať na všetkých relevantných zasadnutiach expertných skupín, na 

ktorých sa diskutuje o delegovaných aktoch, a aby mal v takýchto prípadoch prístup k rovnakým informáciám, aké 

boli zaslané vnútroštátnym orgánom. 

Pokiaľ ide o politickú zodpovednosť, v článku 17 ods. 8 ZEÚ sa stanovuje, že Komisia sa „ako celok“ zodpovedá 

Európskemu parlamentu. Zmluva je teda jednoznačná v tom, že Komisia má kolektívnu zodpovednosť voči 

Parlamentu. V súlade s politickými usmerneniami zabezpečím, aby boli komisári pravidelne prítomní 

v parlamentných výboroch s cieľom zlepšiť tok informácií v oboch smeroch, napríklad počas pravidelných 

štruktúrovaných dialógov, ktoré sú podkladom pre ročný pracovný program Komisie, a diskusií o uzneseniach 

Parlamentu o článku 225 ZFEÚ. 

Komisia berie na vedomie obavy Parlamentu týkajúce sa uplatňovania článku 122 ZFEÚ. Ako uviedla 

predsedníčka v politických usmerneniach, zabezpečíme, aby sa článok 122 ZFEÚ použil len vo výnimočných 

prípadoch. Predsedníčka sa zaviazala, že jeho použitie Parlamentu v plnej miere zdôvodní. Zaistím, aby členovia 

kolégia dodržiavali záväzok poskytnúť komplexné odôvodnenie a informácie o výnimočných prípadoch, keď sa 

návrhy Komisie zakladajú na článku 122 ZFEÚ. 

Svoj osobný záväzok pravidelne informovať Parlament som už preukázal v rámci rokovaní so Švajčiarskom 

a Spojeným kráľovstvom. 

Ak budem potvrdený vo funkcii, zaistím, aby Parlament a jeho výbory boli okamžite a v plnom rozsahu 

informované vo všetkých fázach postupu rokovaní o medzinárodných dohodách. To si vyžaduje, aby sa 

v náležitých prípadoch prijali potrebné opatrenia na zabezpečenie dôverného zaobchádzania s informáciami. 

Pokiaľ ide o otázku nezáväzných dohôd, som pripravený preskúmať spôsoby, ako dosiahnuť, aby bol Parlament 

informovaný vo vhodnom časovom momente postupu a pri plnom rešpektovaní výsad Rady, ktoré potvrdil Súdny dvor. 

Som si plne vedomý toho, že otázka zmeny zmluvy je na poprednom mieste programu Parlamentu, a plne podporujem 

vyhlásenie predsedníčky von der Leyenovej, že zmena zmluvy je potrebná, keď môže zlepšiť fungovanie našej Únie. 

Uznesením z 22. novembra 2023 Parlament formálne inicioval proces revízie zmluvy uvedený v článku 48 ZEÚ 

a môžem potvrdiť, že Komisia je pripravená zaujať svoju inštitucionálnu úlohu v postupe stanovenom v zmluve, a najmä 

poskytnúť svoje stanovisko, ak s ňou bude Európska rada konzultovať a počas takýchto konzultácií. 

Riadenie EÚ možno rýchlo zlepšiť vďaka tomu, že sa naplno využijú možnosti súčasných zmlúv, najmä pokiaľ 

ide o posilnenie schopnosti Únie konať rýchlo a efektívne, a to tak, že sa v Rade prejde od jednomyseľného 

hlasovania k hlasovaniu kvalifikovanou väčšinou vždy, keď je to možné. 

Komisia vydala odporúčania na aktiváciu tzv. premosťovacích doložiek, ktoré by umožnili prechod od 

jednomyseľného hlasovania k hlasovaniu kvalifikovanou väčšinou v štyroch oznámeniach v rokoch 2018 a 2019, 

najmä v oblasti energetiky, zdaňovania a dôležitých aspektoch spoločnej zahraničnej a bezpečnostnej politiky. 

Rada nepokročila pri žiadnej z nich. Musíme spoločne nájsť spôsoby, ako zbaviť členské štáty obáv v súvislosti 

s prechodom od jednomyseľného hlasovania k hlasovaniu kvalifikovanou väčšinou. Som plne odhodlaný naďalej 

spolupracovať s členskými štátmi v snahe pokročiť v tejto agende, aby sa posilnila schopnosť Európy konať. 

Ďalšou oblasťou, v ktorej by sme mohli prejsť od jednomyseľného hlasovania ku kvalifikovanej väčšine, a to aj 

bez zmeny zmlúv, je rozširovanie. Ako sa uvádza v oznámení Komisie o reformách pred rozšírením 

a preskúmaniach politík, hoci na prijatie nového členského štátu je potreba jednomyseľnosti plne odôvodnená, 

v prípade určitých predbežných krokov procesu rozširovania by sa mohla preskúmať možnosť splnomocniť Radu 

na rozhodovanie kvalifikovanou väčšinou. 
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7. Zlepšenie opatrení nadväzujúcich na iniciatívy Parlamentu 

Ako by ste zabezpečili, aby sa právo iniciatívy Parlamentu podľa článku 225 ZFEÚ posilnilo, pritom sa poskytovali podrobné 

informácie a prijímali podstatné nadväzujúce opatrenia, a nešlo len o dodržiavanie formálnych lehôt na odpovede? Mohli by 

ste uviesť, aké ďalšie konkrétne záväzky ste pripravený prijať na posilnenie práva iniciatívy Parlamentu vo všeobecnosti alebo 

v konkrétnych oblastiach politiky, najmä pokiaľ ide o návrhy na zmenu alebo zrušenie existujúcich právnych predpisov a novú 

medziinštitucionálnu dohodu medzi troma inštitúciami, pokiaľ ide o postupy týkajúce sa zloženia Parlamentu, voľby poslancov 

a ich štatútu, ako aj vyšetrovacích právomocí Parlamentu, aby nedochádzalo k inštitucionálnemu blokovaniu spisov? Čo ste 

konkrétne pripravený urobiť, aby ste podporili rokovania v rámci Rady o návrhu Parlamentu na reformu volebného práva EÚ 

z mája 2022? Ako plánujete spolupracovať s členskými štátmi s cieľom uľahčiť tento proces? 

Keďže národné parlamenty vytvorili prax preskúmania proporcionality legislatívnych iniciatív EÚ spolu s preskúmaním 

subsidiarity, ktoré v súčasnosti umožňuje protokol II k Lisabonskej zmluve, považovali by ste za potrebnú reformu 

súčasného systému, aby sa národným parlamentom umožnilo účinnejšie zapojenie do legislatívneho postupu (EÚ)? 

Z hľadiska Komisie to môžeme vnímať optikou dobrých výsledkov v poslednom funkčnom období: 

predsedníčka von der Leyenová vo svojich politických usmerneniach z roku 2019 prisľúbila posilniť partnerstvo 

medzi Komisiou a Parlamentom. Zaviazala sa, že Komisia bude reagovať na uznesenia Parlamentu podľa článku 

225 ZFEÚ legislatívnymi návrhmi v plnom súlade so zásadami proporcionality, subsidiarity a lepšej tvorby práva. 

Komisia tento sľub dodržala a myslím si, že čísla hovoria samé za seba: za súčasného mandátu Komisia vyhovela 

24 z 25 uznesení podľa článku 225 ZFEÚ tak, že predložila legislatívne návrhy, zaviazala sa predložiť takéto 

návrhy alebo sa zaviazala podrobnejšie posúdiť, ako v súvislosti so žiadosťou Parlamentu postupovať. Jedinou 

výnimkou bolo jedno uznesenie z mája 2020 o pohotovostnom pláne na zabezpečenie kontinuity financovania 

v prípade viacročného finančného rámca. Na toto uznesenie Parlamentu nebolo potrebné nadviazať, keďže sa nám 

krátko potom podarilo dohodnúť na preskúmaní VFR. 

V zmysle toho, k čomu sme sa zaviazali, Komisia v reakcii na uznesenia Parlamentu podľa článku 225 prijala už 40 

legislatívnych návrhov. Ďalší návrh sa pripravuje a jeho prijatie sa očakáva začiatkom budúceho roka. Všetky iniciatívy 

vyplývajúce z iniciatív podľa článku 225 ZFEÚ boli takto označené v ročnom pracovnom programe Komisie. 

V záujme ďalšieho posilnenia našej spolupráce s Parlamentom v súvislosti s článkom 225 ZFEÚ sa predsedníčka 

vo svojich politických usmerneniach z roku 2024 zaviazala požiadať komisárov, aby sa zúčastňovali na 

štruktúrovaných dialógoch s parlamentnými výbormi o uzneseniach podľa článku 225 ZFEÚ. 

Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, budem naďalej úzko spolupracovať so všetkými členmi kolégia 

v snahe zabezpečiť, aby Komisia tento záväzok plnila. Budem tiež naďalej sledovať, ako Komisia reaguje na 

uznesenia Parlamentu, a budem k dispozícii na pravidelné diskusie o nadväzujúcich opatreniach Komisie počas 

štruktúrovaných dialógov s Výborom pre ústavné veci. 

Náležite som vzal na vedomie požiadavku, aby sa tento záväzok predsedníčky Komisie zohľadnil v rámcovej 

dohode. To bude musieť byť predmetom rokovaní s Parlamentom, aby sme našli spôsoby, ako rešpektovať 

medziinštitucionálnu rovnováhu. 

Plne sa hlásim k výzve Parlamentu na plynulú spoluprácu medzi inštitúciami, pokiaľ ide o spisy podliehajúce 

mimoriadnym legislatívnym postupom, a stotožňujem sa s názorom Parlamentu, že všetky inštitúcie si musia plniť svoje 

povinnosti vyplývajúce zo zmlúv. Vítam úspešné zavŕšenie mimoriadneho legislatívneho postupu týkajúceho sa 

zloženia Európskeho parlamentu v súvislosti s voľbami v roku 2024, ku ktorému došlo počas súčasného mandátu. 

Pokiaľ ide o návrh Parlamentu na reformu volebného zákona, hoci Komisia nemá formálnu úlohu v rámci 

mimoriadneho legislatívneho postupu stanoveného v článku 223 ZFEÚ, budem pod vedením dezignovaného 

komisára, ktorý je zodpovedný za tento spis, naďalej podporovať Parlament a Radu pri hľadaní schodných 

prístupov, ktoré by viedli k pokroku v rokovaniach o tomto návrhu. 

Národné parlamenty zohrávajú významnú úlohu pri tvorbe politík a dobrom fungovaní EÚ. Neraz skúmajú 

legislatívne iniciatívy Komisie nielen z hľadiska ich súladu so zásadou subsidiarity, ako sa stanovuje 

v Lisabonskej zmluve, ale aj z hľadiska ich súladu so zásadou proporcionality. Pokiaľ ide o zásadu 

proporcionality, poskytujú cennú spätnú väzbu prostredníctvom písomných stanovísk v rámci „politického 

dialógu“ s Komisiou a v priamych stykoch s Komisiou a inými inštitúciami EÚ. Komisia odpovedá na všetky 

stanoviská národných parlamentov. Aj keď v tejto súvislosti nevidím potrebu nových administratívnych postupov 

alebo zmeny zmluvy, som pripravený spolu s národnými parlamentmi preskúmať, ako v praxi uľahčiť ich 

proaktívne, včasné vstupy a cielené reakcie na všetky iniciatívy Komisie. 
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8. Vyšetrovacie právomoci EP 

Aké nástroje považujete za nevyhnutné, aby vyšetrovacie právomoci Parlamentu boli zmysluplné? 

Ak Rada odmietne obnoviť pozastavené rokovania a keďže neexistuje konkrétne poradie pri udelení súhlasu Rady 

alebo Komisie, môžete sa zaviazať, že začnete dvojstranné legislatívne rokovanie s Parlamentom o novom 

nariadení o jeho vyšetrovacích právomociach v súlade s povinnosťou zakotvenou v článku 226 ZFEÚ? Budete 

zároveň spolupracovať s členskými štátmi s cieľom získať ich podporu pri presadzovaní vyšetrovacích právomocí? 

Okrem toho, ak bude Rada naďalej odmietať začatie legislatívnych rokovaní s Parlamentom a Komisiou 

o vyšetrovacích právomociach a ak sa Parlament rozhodne uplatniť článok 265 ZFEÚ, navrhli by ste kolégiu 

komisárov, aby podalo Súdnemu dvoru Európskej únie žalobu proti nečinnosti Rady? 

Komisia a aj ja sám sme vždy uznávali význam vyšetrovacích právomocí Európskeho parlamentu a spolupracovali 

sme s vyšetrovacími výbormi v plnom súlade so zmluvami a na základe rozhodnutia 95/167/ES o podrobných 

ustanoveniach upravujúcich výkon vyšetrovacích právomocí Parlamentu. 

Plne podporujem Parlament v jeho zámere modernizovať toto rozhodnutie, čo si vyžaduje súhlas Rady aj Komisie. 

Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, budem Parlamentu a Rade naďalej nápomocný pri hľadaní riešení 

na odblokovanie procesu modernizácie s využitím všetkých dostupných medziinštitucionálnych kanálov, ako aj 

prostredníctvom neformálnej komunikácie a konzultácií. Som pripravený angažovať sa v tomto smere 

a diskutovať so spravodajcom a príslušným výborom o možných nových spôsoboch, ako ďalej napredovať. 

Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, opätovne by som sa usiloval, aby sa v tomto spise našiel spoločný 

politický základ medzi Parlamentom a Radou, ktorý by mohla podporiť aj Komisia. 

Otázka Výboru pre zahraničné veci 

9. V politických usmerneniach pre budúcu Európsku komisiu na roky 2024 – 2029 sa okrem iného stanovuje, že 

nová zahraničná a bezpečnostná politika EÚ musí byť navrhnutá so zreteľom na súčasnú globálnu realitu. Okrem 

toho sa vo Vašom poverovacom liste uvádza, že budete pracovať na riadení a prehlbovaní našich partnerstiev na 

celom svete, najmä vzťahov so Spojeným kráľovstvom, Švajčiarskom a ďalšími partnermi v západnej Európe. Bez 

toho, aby boli dotknuté rozhodovacie procesy Komisie, aké by boli Vaše konkrétne priority a ciele z krátko-, 

stredno- a dlhodobého hľadiska počas trvania Vášho mandátu, pokiaľ ide o: 

– posilnenie vzťahov so Spojeným kráľovstvom v otázkach spoločného záujmu a zachovanie rovnakej 

úrovne záväzkov, aké prijala predsedníčka von der Leyenová na plenárnej schôdzi 27. apríla 2021 v súvislosti 

s parlamentnou kontrolou vykonávania dohôd medzi EÚ a Spojeným kráľovstvom? Najmä pokiaľ ide o prípravu 

na preskúmanie dohody o obchode a spolupráci a plné zapojenie Parlamentu do tohto procesu a finalizáciu 

dohody medzi EÚ a Spojeným kráľovstvom vo vzťahu k Gibraltáru? 

– pokrok v rokovaniach so Švajčiarskom s cieľom zabezpečiť modernizovaný vzťah založený na balíku 

dohôd, ktorý vytvára stabilitu, dôveru a rovnaké podmienky? 

– zabezpečenie okamžitého a úplného informovania Parlamentu o činnostiach rôznych orgánov v rámci 

dohody alebo budúcich dohôd s partnermi v západnej Európe v rámci oblasti Vašej pôsobnosti vrátane brífingov 

a debrífingov pred ich schôdzami a po nich, ako aj poskytovanie všetkých dokumentov týkajúcich sa týchto 

spoločných orgánov v rovnakom čase, ako ich Komisia poskytne Rade; zapojenie Parlamentu do prijímania 

dôležitých rozhodnutí na základe dohôd (zmena, vypovedanie atď.) vo vhodných prípadoch a v prípade potreby, 

čo zahŕňa zohľadnenie jeho prípadných pripomienok alebo vysvetlenie dôvodov, prečo neboli zohľadnené; 

informovanie Európskeho parlamentu v dostatočnom predstihu o zámeroch Komisie navrhnúť nové rozhodnutia 

súvisiace s vykonávaním určitej dohody? 

 

Jedným z hlavných cieľov môjho mandátu bude upevnenie vzťahov medzi EÚ a Spojeným kráľovstvom v súlade 

s politickými usmerneniami predsedníčky von der Leyenovej na roky 2024 – 2029. To zahŕňa zabezpečenie 

úplného vykonávania existujúcich dohôd, ako aj upevnenie vzťahov so Spojeným kráľovstvom v otázkach 

spoločného záujmu. 

 

Konkrétne: 

 

• Základným kameňom vzťahov medzi EÚ a Spojeným kráľovstvom je Dohoda o vystúpení vrátane 

Windsorského rámca a dohoda o obchode a spolupráci. Tieto dohody sa musia vykonávať v plnom 

rozsahu, spoľahlivo a včas. 
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• Dohodou o obchode a spolupráci sa zabezpečuje správne vyváženie práv a povinností oboch zmluvných 

strán, s ohľadom na pomyselné červené čiary, ktoré vytýčilo Spojené kráľovstvo (žiadny jednotný trh, žiadna 

colná únia, žiadna sloboda pohybu). Budem sa snažiť preskúmať ďalší potenciál tejto dohody. 

• Bezpečnosť a odolnosť budú dôležitým pilierom našej novej agendy so Spojeným kráľovstvom. Európa 

a jej susedstvo čelia bezprecedentným geopolitickým výzvam a je zrejmé, že v tejto oblasti potrebujeme 

užšie spolupracovať. Platí to pre spoluprácu v oblasti bezpečnosti a obrany, ale aj všeobecnejšie pre 

odolnosť voči geopolitickým krízam. V týchto otázkach budem spolupracovať s vysokou predstaviteľkou 

a podpredsedníčkou Komisie. 

• Základnou zložkou pevnejšieho vzťahu budú medziľudské kontakty. To znamená, že v súčasnosti aj 

v budúcnosti, v Spojenom kráľovstve aj v EÚ by všetci občania mali mať možnosť plne si uplatňovať 

svoje práva podľa dohody o vystúpení. Jednou z iniciatív v tejto oblasti, ktorá by sa mohla preskúmať, je 

schéma EÚ a Spojeného kráľovstva na získanie skúseností pre mládež. 

• Hodlám napredovať v našej spolupráci v oblasti ochrany našej planéty a jej zdrojov vrátane 

udržateľného rybárstva, klímy a energetiky. Musíme zabezpečiť trvalý prístup rybárskych flotíl EÚ 

do vôd Spojeného kráľovstva. Pokiaľ ide o energetiku, povediem úsilie o plné využitie potenciálu dohody 

o obchode a spolupráci zamerané aj na prehĺbenie spolupráce v oblasti bezpečnosti dodávok a budem 

pracovať na vykonávaní dohôd o obchodovaní s elektrinou. 

• Od októbra 2021 sa venuje značné úsilie rokovaniam o dohode medzi EÚ a Spojeným kráľovstvom 

o Gibraltári, ktorej cieľom je zrušiť kontroly osôb a tovaru v prospech celého regiónu. Budem 

pokračovať v úsilí zameranom na zavŕšenie týchto rokovaní. 

 

Vo všetkých týchto otázkach budem úzko spolupracovať s Európskym parlamentom v duchu transparentnosti, 

dôvery a zachovania jednoty EÚ. 

 

V našich vzťahoch so Švajčiarskom sa sústredíme na uzavretie širokého balíka dohôd. Naším cieľom je ukončiť 

rokovania do konca tohto roka a následne pracovať na podpísaní, uzavretí a nadobudnutí účinnosti balíka. Umožní 

nám to zmodernizovať, vyvážiť a prehĺbiť našu spoluprácu s týmto blízkym a podobne zmýšľajúcim partnerom. 

Pravidlá upravujúce účasť Švajčiarska na jednotnom trhu EÚ musia zaisťovať právnu istotu a predvídateľnosť, 

ako aj spravodlivosť a rovnaké podmienky pre našich občanov a podniky. 

 

Vzťah so Švajčiarskom sa riadi rovnakými zásadami, aké sa uplatňujú na všetkých našich západoeurópskych 

partnerov: ochrana integrity vnútorného trhu a autonómneho rozhodovania EÚ a zabezpečenie náležitej rovnováhy 

práv a povinností. 

 

Počas predchádzajúceho volebného obdobia som venoval mimoriadnu pozornosť tomu, aby bol Parlament plne 

informovaný, vrátane brífingov a debrífingov, a bol zapájaný do všetkých záležitostí týkajúcich sa 

západoeurópskych partnerov. V našej úzkej spolupráci mienim pokračovať. 

Napríklad v súvislosti s vykonávaním dohody o obchode a spolupráci, ktorá je najkomplexnejšou dohodou svojho 

druhu uzavretou s treťou krajinou, budem naďalej plniť záväzky, ktoré Komisia prijala v roku 2021 pri ratifikácii 

Dohody o obchode a spolupráci medzi EÚ a Spojeným kráľovstvom, vrátane záväzkov týkajúcich sa výmeny 

informácií s Parlamentom. 

Otázka Výboru pre rozvoj 

10. Prepojenie medzi obchodom a rozvojom okrem iného znamená, že obchod je jedným z najdôležitejších nástrojov na 

pomoc partnerským krajinám na ich ceste k udržateľnému rozvoju. Ako zabezpečíte, aby obchod EÚ s rozvojovými 

krajinami prispieval k tomuto cieľu v kontexte zvýšeného zamerania na vlastné hospodárske záujmy a ekonomickú 

bezpečnosť EÚ, a tak sa dosiahol prínos pre obe strany? V tejto súvislosti má všeobecný systém preferencií plus (VSP+) 

poskytnúť rozvojovým krajinám osobitný obchodný stimul na dosiahnutie udržateľného rozvoja a dobrej správy vecí 

verejných, ale zdá sa, že túto možnosť zatiaľ využíva len pomerne málo krajín. Aké sú prípadné plány na zlepšenie 

fungovania tohto stimulu? Podobne sú dohody o hospodárskom partnerstve (DHP) zatiaľ medzi partnerskými krajinami 

pomerne málo obľúbené, pretože partnerské krajiny sa obávajú, že DHP by mohli vyvíjať tlak na odvetvia, ktoré konkurujú 

dovozu. DHP sú takisto kritizované za to, že majú príliš obmedzený rozsah pôsobnosti na to, aby mohli podporovať 

udržateľný rozvoj (nezahŕňajú obchod so službami, investície, verejné obstarávanie, hospodársku súťaž, digitálny obchod 

alebo zmenu klímy). Ako plánujete zabezpečiť, aby DHP boli komplexnejšie a atraktívnejšie pre partnerské krajiny? 

Medzinárodný obchod zmenil podobu svetového hospodárstva tým, že integroval rozvojové krajiny do 

regionálnych a globálnych hodnotových reťazcov, pričom sa posilnili ich výrobné kapacity a zvýšila sa prosperita 

ich obyvateľov. Obchod sa tak stal jedným z najdôležitejších nástrojov pomoci partnerským krajinám na ich ceste 
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k udržateľnému rozvoju. Hoci geopolitická a geoekonomická konkurencia môže vplývať na určité aspekty 

medzinárodného obchodu, nemení obojstranne výhodný charakter partnerstiev EÚ a naše záujmy spočívajúce 

v pokračujúcom prehlbovaní väzieb s rozvojovými krajinami. 

Po prvé, hoci EÚ venuje značnú pozornosť svojej vlastnej konkurencieschopnosti a ekonomickej bezpečnosti, 

obe sú neoddeliteľne prepojené s nadväzovaním užších partnerstiev, najmä s globálnym Juhom. Takéto 

partnerstvá vyjadrujú náš spoločný záujem, ktorým je diverzifikácia dodávateľských reťazcov, posilnenie 

dodávok kritických vstupov potrebných na zelenú a digitálnu transformáciu, podpora investícií a ekologickej 

industrializácie. Tieto ciele sa premietajú do dvojstrannej obchodnej agendy EÚ a sú stredobodom nových 

iniciatív, ako sú partnerstvá pre čistý obchod a investície. Takéto partnerstvá podporia investície do určitých 

čistých strategických dodávateľských reťazcov v tretích krajinách, posilnia udržateľnosť, pridanú hodnotu 

a hospodárstva našich partnerov a zároveň zabezpečia, aby výrobky čistých technológií, čistá energia a suroviny 

mohli voľne prúdiť cez hranice. Prekonajú tým obmedzenia, ktorými boli poznačené predchádzajúce prístupy. Ak 

sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, budem pracovať na nadväzovaní a prehlbovaní partnerstiev EÚ 

s rozvojovými krajinami a spolu s komisárom pre medzinárodné partnerstvá zabezpečím, aby obchodné 

a investičné vzťahy s týmito partnermi boli naďalej prínosné pri plnení cieľov udržateľného rozvoja. 

 

Po druhé, vzhľadom na atraktívnosť jednotného trhu a dlhodobý záujem EÚ podporovať partnerské krajiny na ich 

ceste k udržateľnému rozvoju, ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, budem venovať osobitnú pozornosť 

účinnému využívaniu nástrojov EÚ vrátane všeobecného systému preferencií plus (VSP+). Predovšetkým sa 

postarám o to, aby VSP+ zostal účinným nástrojom tým, že zabezpečím trvalú spoluprácu EÚ s vládnymi orgánmi 

krajín VSP+, zaistím priestor pre občiansku spoločnosť a podniky, aby sa dosiahli zmeny v praxi, a budem 

venovať osobitnú pozornosť presadzovaniu práv žien a detí, boju proti mučeniu a zlému zaobchádzaniu 

a odstráneniu detskej práce a nútenej práce. VSP+ je zároveň nástrojom, ktorý môže EÚ zapojiť, aby mohla zaistiť 

svoje vlastné záujmy v iných oblastiach politiky, ako je spolupráca v oblasti migrácie a readmisie. 

Cieľom prebiehajúceho legislatívneho preskúmania VSP je práve uľahčiť prístup k VSP+ čoraz väčšiemu počtu 

najmenej rozvinutých krajín, ktoré budú v najbližších rokoch z tejto kategórie vyradené. Ak sa potvrdí moje 

vymenovanie za komisára, budem sa snažiť dosiahnuť dohodu o preskúmaní nariadenia o VSP s cieľom naďalej 

presadzovať začlenenie našich rozvojových partnerov do medzinárodných obchodných tokov, a zároveň ich 

podporovať v tom, aby dodržiavali medzinárodné normy v oblasti ľudských práv, pracovných práv, životného 

prostredia, klímy a dobrej správy vecí verejných. 

Po tretie, budem naďalej podporovať vykonávanie našich dohôd o hospodárskom partnerstve (DHP) a skúmať 

rozšírenie ich rozsahu pôsobnosti. Dohody o hospodárskom partnerstve mali pozitívny vplyv na hospodárstva 

dotknutých krajín. Napríklad investície EÚ v partnerských krajinách dohôd o hospodárskom partnerstve sa za 

posledných päť rokov zvýšili o 63 % v porovnaní s len 20 % v krajinách, s ktorými takéto dohody nemáme. Hoci sa 

väčšina dohôd o hospodárskom partnerstve týka najmä obchodu s tovarom, pri nedávnej DHP medzi EÚ a Keňou, ktorá 

nadobudla platnosť 1. júla 2024, sa náš prístup rozšíril a dohoda obsahuje pevné záväzky v oblasti obchodu 

a udržateľného rozvoja. K dohode o hospodárskom partnerstve medzi EÚ a Keňou sa môžu pripojiť ďalšie krajiny 

Východoafrického spoločenstva, a má teda ambíciu stať sa regionálnou DHP. Takisto prebieha modernizácia existujúcej 

DHP s piatimi štátmi východnej a južnej Afriky (ESA5: Komory, Madagaskar, Maurícius, Seychely a Zimbabwe) 

platnej od roku 2012, ktorá má ísť nad rámec obchodu s tovarom a hospodárskej a rozvojovej spolupráce. 

 

Ak budem potvrdený vo funkcii, budem sa zaoberať aj ďalšími možnosťami, ako prehĺbiť strategické partnerstvo 

EÚ s Afrikou, a to tak na bilaterálnej úrovni, ako aj na úrovni kontinentu. Na bilaterálnej úrovni zavádzame dohody 

o uľahčení udržateľných investícií, pričom prvá bola uzavretá s Angolou. Budem sa zaoberať využitím tohto typu 

dohody s ďalšími africkými partnermi (Ghana, Pobrežie Slonoviny a Kamerun). Preskúmam potenciál 

obchodných a investičných dialógov s ďalšími strategickými krajinami, ako je Južná Afrika a Nigéria, ako aj 

ďalšie spôsoby angažovanosti pri dosahovaní čoraz obsažnejšieho súboru politických cieľov, ako sú partnerstvá 

pre čistý obchod a investície (CTIP). Na kontinentálnej úrovni vložím svoje úsilie do ďalšieho rozvoja dialógu na 

vysokej úrovni o hospodárskej integrácii a obchode s Africkou úniou. 

 

Ak budem potvrdený vo funkcii, budem naďalej zvyšovať atraktívnosť našich dohôd o hospodárskom partnerstve 

a VSP+ pre našich partnerov prostredníctvom účinných a flexibilných pravidiel pôvodu, ktoré africkým, 

karibským a tichomorským krajinám umožnia využívať preferencie, na ktoré sú oprávnené, spolu s primeranou 

technickou pomocou a odbornou prípravou. Monitorovaním činností týkajúcich sa zvýhodnených krajín podľa 

VSP sa zároveň zabezpečí, aby sa preferencie získali len na oprávnené výrobky. Ak budem potvrdený vo funkcii 

komisára, vykonám hodnotenie pravidiel pôvodu EÚ, aby sa posúdilo, či sú vhodné na svoj účel, a aby zvážila sa 

ich prípadná modernizácia. 
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Otázka Výboru pre vnútorný trh a ochranu spotrebiteľa 

11. Aké by boli Vaše ciele, aby sa colná únia dostala na vyššiu úroveň a aby sa zabezpečilo efektívne a moderné colníctvo, 

najmä s cieľom riešiť výzvy napríklad v súvislosti s platformami elektronického obchodu, ako sa uvádza v politických 

usmerneniach predsedníčky Komisie, a aké ďalšie kroky by ste si v tejto súvislosti predstavovali? Hoci by sa colnou 

reformou vytvorilo centralizované colné dátové centrum s prínosom pre colné orgány aj podniky, ako by sa Komisia snažila 

dokončiť prechod na plne digitálne colné prostredie a zabrániť ďalším oneskoreniam členských štátov pri zavádzaní 

informačných systémov? Plánujete medzitým zlepšiť spoluprácu medzi orgánmi dohľadu nad trhom a predložiť cielené 

zmeny, ako je dodatočné financovanie colných orgánov, s cieľom riešiť výzvy, ktoré predstavujú platformy elektronického 

obchodu usadené v tretích krajinách, vrátane obchádzania pravidiel EÚ rozdeľovaním objednávok? 

Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, budem viesť úsilie o rokovania a vykonávanie colnej reformy EÚ a zriadenie 

Colného orgánu EÚ. Opatrenia navrhované v reforme predstavujú pre colníctvo EÚ celosvetovo najpokrokovejšiu víziu 

založenú na údajoch, ktorá zásadne zjednoduší colné postupy pre podniky, najmä pre najdôveryhodnejších obchodníkov. 

Privedú colnú úniu EÚ do 21. storočia, pomôžu 27 colným orgánom EÚ v tom, aby na našich spoločných hraniciach konali 

ako jeden celok, a pritom posilnia ekonomickú bezpečnosť a zároveň uľahčia obchod. Reforma zužitkuje možnosti 

digitálnej transformácie a odľahčí administratívne náročné colné režimy – dohľad nad dovozom a vývozom sa bude riadiť 

inteligentnejším prístupom založeným na údajoch, ktorý zjednoduší tradičné colné vyhlásenia. Colné orgány budú mať 

zároveň lepšie informácie a prostriedky, aby mohli riadne posúdiť a zastaviť nezákonný dovoz a prípadne vývoz, ktorý 

predstavuje skutočné riziko pre občanov, hospodárstvo a životné prostredie EÚ. Nový Colný orgán EÚ zriadi Colné dátové 

centrum EÚ, ktoré bude pôsobiť ako motor tohto nového prostredia, a bude naň dohliadať. Toto dátové centrum časom 

nahradí existujúcu colnú IT infraštruktúru a systémy v členských štátoch EÚ, ktoré tak ušetria prevádzkové náklady vo 

výške až dvoch miliárd eur ročne. Colný orgán EÚ takisto pomôže dosiahnuť, aby sa zlepšil prístup EÚ k riadeniu rizík 

a colným kontrolám v rámci celých dodávateľských reťazcov tovaru. 

Prostredníctvom programu Colníctvo zabezpečujeme, aby sa obdobné zlepšenia v oblasti digitalizácie a riadenia 

rizík vykonali v krajinách zapojených do procesu rozširovania a predvstupových krajinách, ako aj v našej colnej 

únii s Tureckom, čím sa posilní kontrola našich vonkajších hraníc, pokiaľ ide o tovar, a najmä kritické 

dodávateľské reťazce a sankcie. 

Ak budem potvrdený vo funkcii komisára, budem spolupracovať s ostatnými členmi kolégia v snahe pomôcť riešiť 

výzvy spojené s platformami elektronického obchodu, ako napríklad keď sa priamo z tretích krajín dováža čoraz 

väčšie množstvo často nevyhovujúceho tovaru v balíkoch s udanou hodnotou nižšou ako 150 eur, ktorý bol 

zakúpený na online platformách. 

V roku 2023 bolo do EÚ priamo dovezených 2,3 miliardy položiek tovaru a v roku 2024 to podľa očakávania budú 

4 miliardy položiek. Za dohľad nad viac ako 90 % tohto tovaru boli zodpovedné orgány verejnej správy len 

siedmich členských štátov (Holandsko, Belgicko, Francúzsko, Maďarsko, Taliansko, Španielsko a Nemecko). Pri 

colných kontrolách je nutná úzka spolupráca s orgánmi dohľadu nad trhom, ktoré sú zodpovedné za zabezpečenie 

súladu tovaru s uplatniteľnými zákonmi a inými právnymi predpismi vrátane požiadaviek v oblasti životného 

prostredia, zdravia, bezpečnosti a ochrany. 

Prudký nárast dovozu z elektronických obchodov si vyžaduje opatrenia na viacerých frontoch, ktorými by sa riešili 

tri hlavné problémy: súlad tovaru s predpismi, najmä z hľadiska bezpečnosti; nekalá hospodárska súťaž medzi 

podnikmi usadenými v EÚ a obchodníkmi a trhoviskami z tretích krajín zacielená na spotrebiteľov v EÚ, pričom 

takíto obchodníci a trhoviská často nedodržiavajú právne predpisy EÚ a využívajú limit oslobodenia od cla 

nastavený na 150 eur; a environmentálna udržateľnosť. 

Na riešenie tohto javu Komisia navrhla a vyvinula nástroje, ktoré sa týkajú rôznych aspektov online predaja tovaru, 

počnúc predajom cez dovoz až po uvádzanie na trh EÚ. Patrí k nim akt o digitálnych službách, nariadenie 

o dohľade nad trhom a nariadenie o všeobecnej bezpečnosti výrobkov, ktoré budú zohrávať kľúčovú úlohu pri 

zabezpečovaní toho, aby výrobky ponúkané na predaj online boli v súlade so všetkými platnými pravidlami EÚ. 

EÚ by teraz mala naplno využívať súbor nástrojov, ktoré sú k dispozícii na zvýšenie miery súladu tovaru 

predávaného online a dovozu tovaru v rámci elektronického obchodu s predpismi. 

Pokiaľ ide o colnú oblasť, centrálny elektronický priečinok EÚ pre colníctvo už umožňuje automatizovanú a digitálnu 

spoluprácu medzi colnými orgánmi a orgánmi dohľadu nad trhom tým, že uľahčuje výmenu údajov v reálnom čase. 

Navrhovaná colná reforma EÚ prinesie dlhodobé a systémové riešenia problému elektronického obchodu. Vďaka 

Colnému orgánu EÚ a Colnému dátovému centru EÚ táto reforma posilní schopnosť colných orgánov vykonávať 

dohľad nad tokmi a kontrolovať ich, čo umožní zlepšiť prístup EÚ k riadeniu rizík. Reforma bude vychádzať aj 
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z úspešných skúseností s právnymi predpismi v oblasti DPH, pričom zavádza pojem „domnelý dovozca“, v tomto 

prípade pre platformu elektronického obchodu, ktorý by bol zodpovedný za správne platenie ciel a daní, ale aj za súlad 

výrobkov s príslušnými pravidlami EÚ. Colnou reformou sa takisto zruší oslobodenie od cla tovaru do 150 eur a zavedie 

sa zjednodušené sadzobné zaobchádzanie zoskupujúce colné sadzby do „skupín“ ako dobrovoľné zjednodušenie, čím 

sa predíde súčasnej praxi rozdeľovania balíkov, aby zostali pod limitom pre oslobodenie od dane. 

Je dôležité, aby spoluzákonodarcovia prijali balík colnej reformy čo najskôr, keďže táto reforma dáva EÚ skutočnú 

strategickú schopnosť reagovať ako jeden celok na hrozby, ktoré predstavuje nezákonný elektronický obchod, pri 

ktorom sa nedodržiavajú predpisy, čo nám umožní lepšie chrániť našich občanov pred ujmou a naše pracovné miesta, 

inovácie a priemyselné odvetvia pred nekalou hospodárskou súťažou. Zároveň budem spolupracovať s komisármi 

zodpovednými za príslušné spisy, aby sme dosiahli taký prístup, ktorý by pokrýval všetky aspekty. Ak je tu predpoklad, 

že určitý obchodný model využíva systémové nedostatky pri uplatňovaní postačujúcich kontrol súladu na obrovské 

objemy jednotlivo balených položiek odosielaných zo zahraničia, mali by sme byť otvorení aj ďalším opatreniam. 

Pokiaľ ide o vykonávanie Colného kódexu Únie v oblasti informačných technológií, zatiaľ čo Komisia je v ich 

vývoji na dobrej ceste, celkové plnenie ovplyvňujú oneskorenia v členských štátoch zapríčinené rôznymi faktormi. 

Oneskorenia v jednom členskom štáte majú reťazový vplyv na iné členské štáty, čo odďaľuje využívanie určitých 

uľahčení obchodu, ako sa uvádza vo výročnej správe o pokroku Colného kódexu Únie za rok 2023. Komisia 

pristúpila k rôznym zmierňujúcim opatreniam, v ktorých hodlám pokračovať a zintenzívniť ich. Konkrétne mám 

na mysli posilnený dohľad a monitorovanie vykonávania Colného kódexu Únie prostredníctvom návštev na 

mieste, posilnenú a cielenú pomoc členským štátom, ktoré majú problémy s transeurópskymi systémami, osobitne 

určené hlavné financovanie v rámci Nástroja technickej podpory na rok 2024 a celkovú, cielenú 

a individualizovanú podporu v rámci mandátu a rozpočtu Komisie. 

Otázka Výboru pre právne veci 

12. Pristúpenie tretích krajín k dohovorom a dodržiavanie článku 218 ods. 6 ZFEÚ 

Viaceré medzinárodné dohovory, ktorých zmluvnou stranou je Európska únia, najmä v rámci Haagskej konferencie, 

stanovujú pristúpenie tretích štátov prostredníctvom doložiek, ktorými sa zavádza „zjednodušený písomný postup/postup 

nevznesenia námietok“ na medzinárodnej úrovni. Súdny dvor Európskej únie vo svojom stanovisku 1/13 zo 14. októbra 

2014 uviedol, že akt o pristúpení a vyhlásenie o prijatí takéhoto pristúpenia predstavujú medzinárodnú dohodu v zmysle 

článku 218 ZFEÚ. Parlament vo svojom uznesení z 15. júna 2023 o podpore pristúpenia Ukrajiny k Dohovoru z 2. júla 

2019 o uznávaní a výkone cudzích rozsudkov v občianskych a obchodných veciach [2023/2689(RSP)] uviedol, že vo 

veciach týkajúcich sa stanovenia pozície EÚ k pristúpeniu tretích štátov k dohovorom Haagskej konferencie by sa mal 

dodržiavať postup stanovený v článku 218 ods. 6 ZFEÚ. V tomto zmysle by Komisia mala v prípade každého pristúpenia 

tretej krajiny k niektorému z haagskych dohovorov, na ktorý sa vzťahuje mechanizmus nevznesenia námietok, predložiť 

návrh rozhodnutia Rade, ktorá by takéto rozhodnutie prijala so súhlasom Parlamentu. Ak sa Rada so súhlasom 

Parlamentu rozhodne vzniesť námietku voči nadviazaniu vzťahov podľa dohovoru s novým zmluvným štátom, Komisia 

by o tom musela informovať depozitára. Len takýto postup by umožnil rešpektovanie rozdelenia právomocí podľa zmlúv 

v súlade s judikatúrou Súdneho dvora týkajúcou sa medzinárodných dohôd. Komisia však najmä v rozprave o tejto 

otázke v pléne 14. decembra 2023 uviedla, že jej povinnosti v tejto súvislosti sú len informačné: Komisia sa zaväzuje 

informovať Parlament a Radu a zohľadniť ich názory. Komisia by preto pri rozhodovaní o tom, či navrhne rozhodnutie 

o námietke, informovala Parlament o každom zamýšľanom pristúpení tretej krajiny k príslušnému haagskemu 

dohovoru, pričom by náležite zohľadnila vyjadrené názory. Ak sa po diskusiách v Rade a Parlamente ukáže, že 

neexistuje dôvod namietať voči pristúpeniu tretieho štátu, Komisia formálne nezaujme stanovisko, ako je to v súčasnosti. 

Vzhľadom na to, že tento postup sa začne až vtedy, keď sa Komisia rozhodne predložiť návrh a vzniesť námietku, 

rozdelenie právomocí v rozhodovacom procese stanovené v článku 218 ZFEÚ je v skutočnosti narušené. 

Ak sa potvrdí Vaše vymenovanie za komisára, ako plánujete zabezpečiť, aby Komisia v prípade pristúpenia tretích 

štátov k medzinárodným dohodám obsahujúcim doložky o nevznesení námietok dodržiavala postup stanovený 

v článku 218 ods. 6 ZFEÚ, a tak sa uplatnil správny rozhodovací postup a rozdelenie právomocí podľa zmlúv? 

Som plne odhodlaný zabezpečiť úplné dodržiavanie postupov stanovených v zmluvách a inštitucionálnych výsad 

Európskeho parlamentu a Rady. Pripomínam, že Komisia už dôsledne informuje Európsky parlament aj Radu 

o každom zamýšľanom pristúpení tretej krajiny k dohovorom, keď sa uplatňuje postup nevznesenia námietok, aby 

prediskutovali, či by sa mala zvážiť námietka. Komisia plne zohľadňuje názory vyjadrené v Európskom 

parlamente a Rade. V tejto súvislosti som pripravený podrobnejšie preskúmať spôsoby optimalizácie 

medziinštitucionálnej spolupráce. 
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Otázka Výboru pre petície 

13. V záujme petičného procesu je potrebné zlepšiť transparentnosť postupov v prípade nesplnenia povinnosti, ako 

aj informovanie predkladateľov petícií o aktuálnom stave týchto postupov. Navyše postupy v prípade nesplnenia 

povinnosti sú niekedy neukončené celé roky, často bez akéhokoľvek pokroku. Výbor PETI by ocenil väčšiu 

proaktívnosť a automatickosť pri získavaní súhrnných informácií o aktuálnom stave postupov v prípade 

nesplnenia povinnosti súvisiacich s petíciami v rámci štruktúrovaného dialógu medzi výborom PETI a komisárom 

zodpovedným za petície. Aké konkrétne opatrenia by ste v tejto súvislosti zaviedli: na zabezpečenie lepšieho 

vybavovania, lepšej koordinácie a pravidelných a včasných informácií o aktuálnom stave konaní o nesplnení 

povinnosti a postupov v rámci projektu EU Pilot súvisiacich s petíciami; na urýchlenie riešenia súvisiacich 

dlhodobo otvorených prípadov týkajúcich sa nesplnenia povinnosti s cieľom zabezpečiť, aby občania nemuseli 

čakať na výsledok neobmedzený čas; na zavedenie nového medziinštitucionálneho IT nástroja medzi Komisiou 

a Parlamentom, ktorý by Parlamentu uľahčil prístup ku všetkým relevantným informáciám súvisiacim s petíciami, 

a zahrnutie týchto požiadaviek na Komisiu do revízie rámcovej dohody? 

Komisia prikladá veľký význam transparentnosti svojich činností v záujme presadzovania práva EÚ, pretože to 

umožňuje širšej verejnosti podieľať sa na spoločnej zodpovednosti za presadzovanie práva a môže to prispieť 

k presadeniu rýchlejšieho plnenia predpisov členskými štátmi. 

Komisia už podnikla viacero krokov k tomu, aby boli príslušné informácie zverejnené. Verejný register konaní 

v prípade nesplnenia povinnosti poskytuje aktuálne informácie o poslednom kroku, ktorý sa v jednotlivom prípade 

vykonal. K najdôležitejším rozhodnutiam v prípade nesplnenia povinnosti prijímaným v pravidelných cykloch sa 

uverejňujú tlačové správy. Komisia okrem toho uverejňuje výročnú správu o monitorovaní uplatňovania práva 

EÚ, v ktorej uvádza kľúčové trendy, podrobne opisuje spoluprácu s členskými štátmi a vytyčuje oblasti, v ktorých 

je potrebné ďalšie úsilie. V súlade s rámcovou dohodou z roku 2010 Parlament zároveň môže požiadať 

o informácie o konkrétnych prebiehajúcich prípadoch nesplnenia povinnosti. 

Takisto je dôležité, aby bol systém pre občanov používateľsky ústretovejší. Verejný register sa teraz môže 

používať na vyhľadávanie petícií, pričom odkazuje na portál Európskeho parlamentu pre petície. Tento vývoj 

uľahčuje verejnosti vyhľadávanie existujúcich prípadov nesplnenia povinnosti týkajúcich sa konkrétnych tém, 

sledovanie pokroku a overovanie toho, či existuje nejaká petícia súvisiaca s prebiehajúcimi vyšetrovaniami. 

Ak sa potvrdí moje vymenovanie za komisára, nadviažem na tieto opatrenia zvýšenej transparentnosti a navrhnem ďalšie 

prepojenie verejného registra rozhodnutí o konaniach v prípade nesplnenia povinnosti Komisie s portálom Európskeho 

parlamentu pre petície. Jednoduché kliknutie na predkladateľa petície na portáli pre petície by malo stačiť na to, aby sa 

používateľ dostal k príslušnému prípadu nesplnenia povinnosti vo verejnom registri Komisie, a naopak. Odpovede 

Komisie Európskemu parlamentu týkajúce sa petícií súvisiacich s postupmi v prípade nesplnenia povinnosti a dialógmi 

v rámci projektu EU Pilot musia dôsledne odkazovať na príslušný prípad a súčasný stav. 

Takisto posilním transparentnosť našich opatrení na presadzovanie práva za pomoci nových webových stránok, ktoré 

budú používateľsky ústretovým spôsobom poskytovať informácie o prípadoch nesplnenia povinnosti (vrátane trendov 

a času na vyhovenie rozsudku Súdneho dvora alebo priemerného trvania vybavovania prípadov), nedostatkoch pri 

transpozícii, nedostatočnom súlade a dialógoch v rámci projektu EU Pilot. Vnímam najmä volanie po väčšej 

transparentnosti našich dialógov v rámci projektu EU Pilot a navrhol by som začať uverejňovať viac informácií na našich 

webových stránkach, ako je počet dialógov v rámci projektu EU Pilot, ktoré sa začali, skončili a prebiehajú na konci 

každého roka, ako aj lepší celkový prehľad o dotknutých členských štátoch, oblastiach politiky alebo témach. Pokiaľ ide 

o otázku vytvorenia nového medziinštitucionálneho IT nástroja, som pripravený posúdiť jeho uskutočniteľnosť medzi 

Komisiou a Parlamentom v rámci dostupných rozpočtových zdrojov. 

Pokiaľ ide o zahrnutie týchto prvkov do rámcovej dohody, Komisia žiadosti Parlamentu dôkladne zváži. 


